
زوایای پیدا و پنهان سند تبلیغات تجاری 
در فضای مجازی

یک کارشناس معتقد اســت رویکردی 
کــه اکنون دربــاره پیش نویس ســند 
تبلیغات تجــاری در فضای مجازی مورد 
توجه اســت، می تواند این باشد که منبع 
درآمدها، میزان و نحوه آنها ساماندهی و 
در نهایت به تصویب قوانین مالیاتی منجر 
شــود زیرا با توجه به جدی شدن بحث 
مالیات، چند سالی است که توجه به این 
موضوع بیشتر شده است.به گزارش ایسنا، 
بخش بزرگی از فضای مجازی این روزها 
به فضایی تجاری تبدیل شده و زمینه را برای انجام تبلیغات در رسانه های اجتماعی به عنوان یکی 
از مهمترین عوامل جهت اقناع مخاطب مورد توجه قرار می دهد. اما این فقط بخشی از ماجراست، 
بخش دیگر و مهم قضیه، برعهده نهادهای نظارتی اســت که به دلیل وســعت فضای مجازی کار 
دشــواری اســت و در صورتی که این نظارت درست انجام نشود، تبعات فرهنگی، اجتماعی و حتی 
سیاسی بسیاری را به بار خواهد آورد.  به اعتقاد کارشناســان تا زمانی که شــبکه های اجتماعی به 
رسمیت شناخته نشوند، نظام حکمرانی ســایبری نمی تواند ضابطه ای را هم برای آن تعریف کند، 
بنابراین لزوم نظارت بر تبلیغات در فضای مجازی و رسانه ها بیش از پیش احساس می شود.       در 
همین رابطه هفته گذشــته پیش نویس ســند تبلیغات تجاری در فضای مجازی از مجموعه اسناد 
اقدامات کلان »ســند راهبردی جمهوری اسلامی ایران در فضای مجازی« با هدف ســاماندهی و 
نظارت بر تبلیغات تجاری در فضای مجازی، جهت بررسی و تصویب به مرکز ملی فضای مجازی ارایه 
شد.این سند که متولی تدوین آن وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، به دنبال ساماندهی و نظام 
مندسازی تبلیغات تجاری در فضای مجازی در راستای ارتقای اعتماد و اطمینان، رعایت ارزش های 
اسلامی و ایرانی و مهم تر از همه، حفظ حقوق مصرف کنندگان و مردم است. تنظیم گری تبلیغات 
در فضای مجازی، منجر به سالم سازی و شفاف سازی اقدامات شده و این اقدام، انگیزه کسب و کارها 
به فعالیت در پیام رسان ها و سکوهای داخلی را با توجه به وجود آمدن فضایی امن و قانونمند، تقویت 
خواهد کرد.براســاس اعلام مرکز ملی فضای مجازی، وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی با همکاری 
سازمان صدا و سیما، وزارت صمت، سازمان ثبت و املاک کشور، وزارت اقتصاد و امور دارایی، صنوف 
مرتبط، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، دادســتان کل کشــور و ... نسبت به تهیه پیش نویس 
سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی اقدام خواهد کرد.زوایای پیدا و پنهان سند تبلیغات تجاری 
در فضای مجازیکیوان نقره کار -  کارشــناس حــوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات - در گفت وگو با 
ایسنا، درباره این پیش نویس اظهار کرد: چند سالی است که با توجه به جدی شدن بحث مالیات به 
خصوص رویکردهای فناورانه در حوزه مالیات، توجه به سمت این موضوع بیشتر شده است. بخشی 
از این موضوع به این صورت است که تبلیغات در فضای مجازی و افرادی که در سایت ها و شبکه های 
اجتماعی فعالیت می کنند، میزان درآمدشان مشخص باشد و مالیاتشان براساس آن مشخص شود.

وی افزود: فکر می کنم رویکردی که درحال حاضر در مرکز ملی فضای مجازی مورد توجه است، این 
باشــد که منبع درآمدها، میزان و نحوه آنها ساماندهی و در نهایت به تصویب قوانین مالیاتی منجر 
شود. نکته دیگر بحث محتوایی ماجراست؛ به هر حال وقتی در رسانه های رسمی مانند صداوسیما 
و روزنامه ها تبلیغات انجام می شود، چارچوب ها از نظر محتوایی مشخص است اما در فضای مجازی 
به این صورت نیست.        این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه نکته سوم 
برای ساماندهی بحث تبلیغات در فضای مجازی مجموعه ها یا متولی حوزه تبلیغات هستند، تشریح 
کرد: همانگونه که می دانید در فضای مجازی هر کسی از یک صفحه شــخصی تا شــرکت هایی که 
در فضای مجازی می تواند کار تبلیغاتی انجام دهد. ممکن اســت افرادی که در حوزه حقیقی کار و 
چگونگی فعالیت آنها، خیلی شــناخته شده و مشخص نباشند و این از دیگر نکاتی است که به نظر 
می رســد در این پیش نویس و از سوی عزیزانی که در مرکز ملی فضای مجازی هستند، مورد توجه 
قرار گرفته اســت.نقره کار در پایان با بیان اینکه به نظر می رســد این چند عامل باعث شده است 
که این پیش نویس مطرح شــود، تصریح کرد: به عقیده شــخصی کماکان مورد اول یعنی مالیات و 
نظارت بر درآمدزایی رویکرد اصلی تصمیم گیری هاســت. علاوه بر موارد گفته، حفظ حقوق کاربران 
می تواند اولین موضوعی باشد که به این جلسات اهمیت می دهد و از حق هم نمی توان گذشت، زیرا 
آنقدر تبلیغات در ســایت ها نمایش داده می شود که واقعا برای مصرف کننده فضای مجازی و کاربر 
اذیت کننده اســت و اگر تکلیف این موارد واقعا مشخص شود، می توان گفت بخشی حقوق کاربران 

مورد توجه قرار گرفته است.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت: »قانون الزام به ثبت معاملات باعث تثبیت حقوق 
مالکیت می شــود، دعــاوی حقوقی را به حداقل می رســاند، همه مبادلات مالکیتی 
را تســهیل می کند و وضعیت اقتصادی کشور را به ســامان می رساند. اگر حاکمیت 
می خواســت، تغییری در اقتصاد ایجاد کند، این بهتریــن تغییر بود. به عنوان یک 

قانون گذاری درست باید برای بقیه کارها یک الگو قرار گیرد.«
به گزارش ایســنا، پیش تر معاملات اموال غیرمنقول در کشور به دلیل آنکه با اسناد 
عادی و قولنامه ای انجام می شد، با بحران های زیادی روبه رو بود. همین مسئله موجب 
سخت بودن و ناامنی معاملات شد و اوضاع اقتصادی را بشدت تحت تاثیر قرار داد. با 
تصویب قانون الزام به ثبت رسمی معاملات و از بین رفتن اعتبار اسناد عادی، حقوق 

مالکیت تثبیت و معاملات در بستری امن، انجام می شوند.
در همین راستا علی اکبر نیکواقبال استاد اقتصاد دانشگاه تهران در گفت وگو با ایسنا 
گفت: با تصویب این قانون در چرخه اقتصاد یک تســهیل مبادلاتی رخ می دهد که 
طرفین معامله، از مبادلات اقتصادی شان بهره و سود می برند. قانون به گونه ای تعریف 
شده اســت که اختلافات و دردسرها را به حداقل ممکن می  رساند، معاملات راحت 

انجام می شود و باعث می شود؛ خیلی وضعیت اقتصادی مملکت به سامان برسد.
وی معتقد است که تصویب این قانون بهترین تغییر در مهم ترین بخش اقتصاد یعنی 
املاک و اراضی کشــور ایجاد خواهد کرد و این قانون به عنوان یک قانون درســت و 

خوب می تواند الگویی برای تدوین قواعد دیگر در کشور باشد.
قانون الزام به ثبت معاملات همه جوانب مثبت را دارد

 استاد اقتصاد دانشگاه تهران در خصوص مزایای قانون الزام به ثبت معاملات، گفت: 
قانون الزام به ثبت معاملات باعث تثبیت حقوق مالکیت می شــود، دعاوی حقوقی را 
به حداقل می رســاند و همه مبادلات مالکیتی را سامان می دهد. اینها باعث می شود 
که افراد در معاملات خود هیچ گونه خدشه ای نداشته باشند. یعنی اختلاف نداشته 
باشــد و معاملات به اصطلاح، شسته روفته باشد. مزیت دیگر انجام معاملات در این 
بســتر این است که سریع و فوری وخوب انجام می شود. خوشبختانه این قانون همه 

جوانب مثبت را دارد و درحقیقت موزون است.  
به جای ایراد گرفتن، به دنبال اجرای قانون باشیم

وی در خصــوص نحوه تصویب ایــن قانون توضیح داد: بعد از اینکــه این  قانون را 
مجلس شورای اسلامی تصویب کرد. حدودا یک سال ونیم گذشت و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هــم دوباره این قانون را بررسی کرد. افرادی که این قانون را تصویب 
کرده اند، اطلاعات حقوقی عالی دارند و لازم نیســت که باز هم حقوقدانان دیگر این 
قانون را بررسی کنند. باید دنبال اجرای درســت قانون باشیم و انجام کار را با ایراد 

گرفتن پیچیده نکنیم.

قانون الزام به ثبت معاملات، بسیار واضح و منضبط است
نیکواقبال با تاکید بر ضرورت تصویب این قانون، آن را در مقایســه با قوانین دیگر، 
ساده و واضح دانست و گفت: من به عنوان یک اقتصاددان نظر می دهم؛ برای اولین 
باری است که می بینم یک قانون، ثبتش به این خوبی و منظمی است. مطمئن هستم 
که در طول یک ســال ونیمی که قانون به تصویب برسد، هم حقوقدان های مختلف 
و هم دانشــگاهیان، روی آن بررسی کردند و نظر دادند. مزیت قانون این اســت که 
شما با یک معلومات تقریبا خوب و معمولی می توانید قانون را بفهمید. یعنی بایدها و 
نبایدهای آن کاملا مشخص است و در مقایسه با قوانین دیگر که پیچیدگی دارند این 
قانون، وضوح کامل دارد و بسیار خوب و منضبط است. هرچه قوانین ساده تر ،کوتاه تر، 
مشــخص و روشن باشد، تکالیف بهتر مشخص می شــود،  به محض اینکه بندهای 
مختلفش داخل هم گیرکنند، دوباره باید پای حقوقدانان برای حل پیچیدگی وسط 

کشیده شود. که موجب اطاله و وقت تلف کردن است.
با تصویب قانون الزام به ثبت معاملات، در چرخه اقتصاد یک تســهیل مبادلاتی رخ 
می دهــدوی در خصوص تاثیر قانون الزام بــه ثبت معاملات، بر مولفه های اقتصادی 
خاطرنشــان کرد: یکی ازشاخص ها و مولفه هایی که در اقتصاد اثرگذار است، تسهیل 
معاملات است و این موضوع خیلی مهم است که درقانون گذاری به این مسئله توجه 
شــود. با تصویب این قانون در چرخه اقتصاد یک تســهیل مبادلاتی رخ می دهد که 
طرفین معامله، از مبادلات اقتصادی شــان  بهره وسود، می برند. قانون جوری تعریف 
شــده است که اختلافات و دردســرها را به حداقل ممکن می رساند، معاملات راحت 

انجام می شود و باعث می شود؛ خیلی وضعیت اقتصادی مملکت به سامان برسد.
قانون الزام به ثبت معاملات باید برای بقیه کارها یک الگو باشد

این کارشــناس اقتصادی در آخر با اشاره به ویژگی های مثبت قانون الزام، این قانون 
را برای اصلاح ســاختارهای معاملات لازم دانست و گفت: اگر حاکمیت می خواست، 
تغییــری در اقتصاد ایجاد کند. این بهترین تغییر بود. بحث اصلاح اســناد و اراضی، 
بخش مهمی از اقتصاد کشور را در بر می گیرد، در این نوع مبادلات اگر هر قسمتی 
کار خودش را خوب انجام دهد، بر بقیه قســمت ها یــک تاثیر مثبت می گذارد. این 
قانون به عنوان یک قانون یا قانون گذاری درست می تواند، برای  بقیه کارها یک الگو 
باشــد، خدا کند که در بقیه امور هم از این قانون الگو گرفته شــود. این تصمیمات 
خیلی خیلی جدی باید گرفته شــود، اگر بخواهیــم  اقتصاد ما یک اقتصاد طبیعی، 
خوب و معمولی مثل خیلی از کشــورهای اروپایی باشد؛ مانند چین، روسیه، مالزی 
که موفقیت های خیلی خوبی در اقتصادشــان داشتند. باید در ایجاد الگوها و قوانین 
درست اقدام کند و نباید کشــورمان درآخر آخر لیست اقتصاد در دنیا باشد، خیلی 

نابهنجار است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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راهکارهای رفع مشکلات و موانع و تسریع در اجرا و پیشبرد تفاهمات و همکاری های مشترک جمهوری اسلامی ایران با کشورهای عضو بریکس، در جلسه ای به ریاست 
رئیس جمهور و با حضور جمعی از مسئولان اجرایی بررسی شد.به گزارش ایسنا، در جلسه ای که شامگاه یکشنبه به ریاست مسعود پزشکیان و با حضور رئیس دفتر رئیس 
جمهور، وزرای امور خارجه، راه و شهرســازی، نفت، ارتباطات و فناوری اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی، دبیر شــورای  
عالی امنیت ملی، معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور و جمعی دیگر از معاونین وزرا و مسئولین اجرایی برگزار شد، مهمترین تفاهمات، توافقات و پروژه های مشترک میان 
کشورمان و دیگر اعضای بریکس مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.در این جلسه وزرای حاضر گزارشی از آخرین وضعیت همکاری های فیمابین جمهوری اسلامی ایران و 
کشورهای عضو بریکس ارائه و ضمن تشریح موانع و مسائل پیش روی تکمیل و تسریع طرح ها و پروژه های مشترک، یا آغاز اجرای تفاهمات و توافقات، راهکارهای پیشنهادی 

خود را نیز در این زمینه ها ارائه کردند.

www.sobh-eqtesad.ir

به ریاست پزشکیان برگزار شد

جلسه بررسی همکاری های مشترک ایران با کشورهای عضو بریکس

info@sobh-eqtesad.ir

معاون وزیر کشاورزی عنوان کرد

تبدیل ۳۰ درصدی تولیدات 
کشاورزی به ضایعات

معاون وزیر و رئیس ســازمان تحقیقات و ترویج کشاورزی با تاکید بر 
بکارگیری هوش مصنوعی در حوزه امنیــت غذایی اظهار کرد: به طور 
متوســط ۲۵ تا ۳۰ درصد از تولیدات ۱۳۳ میلیونی بخش کشاورزی به 
اصراف و ضایعات تبدیل می شود.به گزارش ایسنا، سید مجتبی خیام نکویی - 
معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات و ترویج کشاورزی - در اولین همایش 
ملی اخلاق در کشــاورزی و غذا، اظهار کرد: ما در تدوین سند امنیت غذایی 
در شــورای عالی انقلاب فرهنگی، میزبان ۲۶ دستگاه بودیم و این سند یکی 
از افتخارات نظام جمهوری اسلامی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی اســت.وی 
افزود:  ایجاد هماهنگی در سیاست گذاری تامین، تولید، عرضه و مصرف غذای 
حلال و سالم در کل زنجیره از پیش تولید تا مزرعه و سیاست کرامت انسانی 
افراد در دسترسی به غذای کافی، حاکمیت فرهنگ مطلوب غذایی و پرهیز از 
اســراف، ارتقای شاخص هایی که کیفیت و سلامت غذا در کل اجزای زنجیره 
از جمله اهداف مهم و اصلی است بنابراین این نشست قدم موثری در اجرایی 
شدن برخی از سیاســت های مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی در یکی از 
بهترین اسناد مصوبه سند امنیت غذایی دانش بنیان کشور، نقش مهمی دارد.

خیام نکویی ادامه داد: تمام گرفتاری های بشــر امروزه علیرغم پیشرفت های 
حیرت آور و شــگفت انگیز در برخی ابعاد این اســت که اخلاق وجود نداشته 
و این پیشــرفت ها همچون فناوری هسته ای بر ضد بشر است. این امکان که 
در اختیار اســتکبار جهانی قرار می گیرد، به یک سلاح بیولوژیک علیه جامعه 
بشــری تبدیل می شود در صورتی که می تواند در حوزه امنیت غذایی اتفاقات 
کم نظیــری را از لحاظ افزایش تولید در واحد بهره وری و افزایش کیفیت رقم 
زند.وی افزود: هوش مصنوعی کلمه ای اســت که ایــن روزها، بارها به گوش 
می خورد. یکی از مهم ترین امور کاربردی در حوزه امنیت غذایی، فناوری هوش 
مصنوعی اســت اما امروزه از این فناوری  علیه بشر به کار گرفته می شود. در 
غزه و لبنان از این فناوری برای کشتار دسته جمعی استفاده می شود چرا که 
اخلاق وجود ندارد. بنابراین هر کجا ما از اخلاق فاصله گرفتیم، همان جا نقطه 
سقوط بشر  اســت.معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات و ترویج کشاورزی 
ادامه داد: نکته بسیار مهم این اســت که به طور متوســط ۲5 تا ۳0 درصد از 
تولیدات ۱۳۳ میلیونی بخش کشــاورزی به اسراف و ضایعات تبدیل می شود 
چراکه اخلاق در فرهنگ نفوذ نکرده اســت. اگر روزانه ۹0 میلیون ایرانی، یک 
دانه  برنج را دور ریز کنند، غذای ۲۳ هزار نفر در آن روز ضایعات می شود و اگر 
روزانه یک قاشق دور ریز شود، در واقع طی آن روز غذای 500 هزار نفر تبدیل 
با ضایعات می شود. اخلاق، قابلیت ایجاد تحول در ابعاد مختلف زندگی بشر را 
دارد.وی افزود: امروزه تمام تلاش ما این است که کشاورزی را به مفهوم واقعی 
یک امر دانش بنیان کنیم. میوه دانش بنیان شــدن کشاورزی بهره وری است 
که پس از کیفی ســازی رخ می دهد. جایگاه اخلاق در این دانش بنیان شــدن 
کشاورزی، حفظ منابع پایه آب و خاک و ذخایر ژنتیکی را در نظر بگیریم. این 
اخلاقی نیست که به هر قیمتی منابع خود را از بین ببریم ما جزو کشورهایی 
هســتیم که با کمال تعصب رتبه دوم را در فرســایش خاک در دنیا داریم و 
منابع آبی چندان مناســبی نیز برای بهره برداری نداریم خیام نکویی در پایان 
تصریح کرد: بنابراین دانش بنیان شدن کشاورزی باید با رعایت مبانی اخلاقی 
و اهداف بلند مدت به جایگاه امنیت غذایی دست یابد. امیدواریم که بتوانیم با 
رعایت اخلاقیات کشور را به جایگاهی برسانیم که کمترین ضایعات و اسراف 

در منابع صورت گیرد.

چین از فولاد رو برگرداند

طبق اعلام انجمن جهانی فولاد، چین در ســال ۲0۲۴ بــرای اولین بار در ۶ 
سال گذشته کمتر از نیمی از مصرف جهانی فولاد را به خود اختصاص خواهد 
داد، زیــرا کاهش در بخش املاک و مســتغلات این کشــور تقاضا برای این 
فلــز را کاهش می دهد.به گزارش ایســنا، پیش بینی های انجمن جهانی فولاد 
چشــم اندازهای متفاوتی را بین چین و سایر مکان های کلیدی فولاد در بقیه 
جهــان، از جنوب آسیا تا خاورمیانه و آمریکای لاتین نشــان می دهد.سیمون 
تروت، مدیر اجرایی سنگ آهن در شرکت Rio Tinto، بزرگترین تامین کننده 
مواد تشکیل دهنده فولاد در جهان، در یک سخنرانی در ملبورن اظهارکرد که 
چین از نظر تقاضای فولاد در اوج ســاختاری قرار دارد. با وجود رشدی که در 
چین شــاهد بودیم، جهان در ۲0 سال آینده به فولاد بیشتری نسبت به ۳0 
سال گذشته نیاز خواهد داشت.انجمن جهانی فولاد شاهد براین موضوع است 
که مصرف چین برای چهارمین ســال کاهش در سال ۲0۲۴ به ۸۶۹ میلیون 
تن رسیده اســت، در حالی که تقاضا در بقیه نقاط جهان ۱.۲ درصد افزایش 
یافته و به ۸۸۲ میلیون تن رسیده اســت. به گفته این انجمن، سهم چین در 
سال ۲0۲5 بیشتر کاهش خواهد یافت.این ارقام نشان می دهد که چگونه پایان 
رونق چند دهه زیرســاخت ها و املاک چین، مصرف فولاد این کشور را تغییر 
می دهد. اما آنها همچنین دلیل دیگری برای افزایش شدید صادرات چین در 
ســال جاری به بالاترین حد خود از ســال ۲0۱۶ نشان می دهند که افزایش 
تقاضا در جاهای دیگر اســت.انجمن جهانی فولاد اعلام کرد که بازار هند در 
ســال جاری با رشــد ۸ درصدی؛ پس از افزایش ۱۴ درصدی در سال ۲0۲۳ 
به ۱۴۳ میلیون تن خواهد رسید، در حالی که ســایر اقتصادهای نوظهور و در 
حال توســعه برای دومین سال متوالی شاهد رشد حدود ۷ درصدی خواهند 
بود.بلومبرگ گزارش کرد که بقیه کشورهای جهان، آخرین بار در سال ۲0۱۸ 
از سهم چین از تقاضا پیشی گرفتند. انجمن جهانی فولاد با توجه به اقدامات 
محرک اخیر پکن برای حمایت از رشد و با استناد به احتمال فزاینده مداخله 
اســاسی دولت و حمایت از اقتصاد اعلام کرد که تقاضای فولاد چین می تواند 

در سال ۲0۲5 تقویت شود.

گزیده خبر بقائی در نشست خبری:

از هر تلاش برای توقف جنایات در غزه استقبال می کنیم

رکوردشکنی طلا در بازار جهانی 
تاثیرش را بر بازار داخل داشته است

آغاز دور جدید فروش خودروهای 
وارداتی از دوم آبان

عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران درباره قیمت طلا و سکه در ایران به عوامل 
جهانی همچون انتخابات آمریکا، جنگ اوکراین، تحولات منطقه و تصمیمات فدرال رزرو آمریکا درباره 
نرخ بهره اشاره میکند و میگوید: تمامی این عوامل دست به دست هم داده اند تا قیمت اونس جهانی 
طلا به رکوردهای جدیدی دســت یابد و این افزایش به صورت مســتقیم بر قیمت طلا و ســکه در 

بازارهای داخلی کشورهایی مانند ایران تأثیر گذاشته است........

کیفیت پایین آب، تولید خرمای شادگان را 
کاهش داد

کاهش ۲۳ درصدی رشد پایه پولی
سایه روشن »بریکس پی« و تقابل با هژمونی 
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بهترین تغییر در مهم ترین بخش اقتصاد کشور با تصویب قانون الزام به 
ثبت معاملات
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گزیده خبر

قالیباف ۲ قانون را برای اجرا به 
رئیس جمهور ابلاغ کرد

      

رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای به رئیس جمهور دو قانون را برای اجرا ابلاغ 
کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در نامه ای به مسعود 

پزشکیان و مطابق با اصل ۱۲۳ قانون اساسی، دو قانون را ابلاغ کرد.
این قوانین به شرح ذیل است:

۱- قانون فهرست قوانین و احکام نامعتبر در حوزه کار مصوب ۲۷/٠۶/۱۴٠۳ مجلس 
شورای اسلامی

۲- قانون فهرست قوانین و احکام نامعتبر در حوزه بیمه مصوب ٠۳/٠۷/۱۴٠۳ مصوب 
مجلس شورای اسلامی

در جلسه  ستاد اقتصادی دولت مطرح شد؛

دستور پزشکیان به دستگاه های 
دولتی برای کمک به بهبود بازار 

سرمایه
پزشکیان در جلسه  ستاد اقتصادی دولت 
دستور کمک به بهبود بازار سرمایه را به 
دستگاه های دولتی صادر کرد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، جلسه ستاد اقتصادی 
دولت با حضــور رئیس جمهور، معاون 
اول رئیس جمهور، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار و ســایر 
اعضای ســتاد اقتصــادی دولت برگزار 
شد.در این جلســه، حجت اله صیدی، 
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
گزارش کامــلی از چالش ها، انتظارات، 
پیشــنهادها و برنامه های ســازمان در 

حوزه اصلاح روندهای بازار ســرمایه ارائه کرد.او با اشاره به مأموریت های بنیادین بازار 
سرمایه در تسهیل تشکیل ســرمایه، صیانت از حقوق سرمایه گذاران، افزایش کارایی 
بازار و ارتقای شفافیت، آماری از عملکرد بورس در حوزه تأمین مالی ارائه داد.صیدی 
در این جلسه بر لزوم ارائه جدول زمان بندی عرضه اوراق دولتی در بازار سرمایه تأکید 
کرد.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، با برشمردن برخی مشکلات موجود در بازار 
سرمایه، پیشــنهادهای هفت گانه ای از جمله توقف اختلال در بازارها و قیمت گذاری 
دســتوری، نزدیک شــدن تدریجی قیمت ارز نیمایی و نرخ ارز در بــازار آزاد، ایجاد 
هماهنگی کامل بین سیاســت های پولی و مالی و بازار ســرمایه، به ویژه در حوزه نرخ 
سود سپرده ها و… را مطرح کرد.مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، نیز پس از شنیدن 
گزارش و راهکارهای ارائه شده سازمان بورس، دستورات لازم را به دستگاه های مختلف 

برای بهبود وضعیت بازار سرمایه، صادر کرد.

جزئیات سفر سه شنبه پزشکیان به 
روسیه مشخص شد

رئیس جمهور به دعوت ولادیمیر پوتین و به منظور شرکت در شانزدهمین نشست سران 
بریکس، سه شنبه عازم شهر کازان محل برگزاری این اجلاس در روسیه، خواهد شد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان رئیس جمهور به دعوت ولادیمیر پوتین و به 
منظور شرکت در شانزدهمین نشست سران بریکس، سه شنبه عازم شهر کازان محل 
برگزاری این اجلاس در روسیه، خواهد شد.پزشــکیان در جریان این سفر در نشست 
اصلی سران کشورهای بریکس با موضوع »تقویت چندجانبه گرایی برای توسعه و امنیت 
عادله جهانی«، نشست گسترده کشورهای عضو بریکس و اولین جلسه بریکس پلاس با 
موضوع »ساختن جهانی بهتر با هم« حضور یافته و سخنرانی خواهد کرد.رئیس جمهور 
همچنین دیدارهایی با رؤسای جمهور روسیه، چین، بلاروس، قرقیزستان، نخست وزیر 
هند و نیز برخی دیگر از سران و مقامات شرکت کننده در این اجلاس ها خواهد داشت

سلیمی خبر داد

دولت فردا بخش اول لایحه بودجه 
۱۴۰۴ را به مجلس تقدیم می کند

رئیسه مجلس شورای  سخنگوی هیات 
اسلامی از تقدیــم لایحه بودجه ۱۴٠۴ 
در جلســه علــنی فردا سه شــنبه خبر 
داد.حجت الاسلام علیرضا ســلیمی در 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: طبق ماده 
۱۸۲ آیین نامــه داخــلی مجلس دولت 
موظف اســت بخش اول لایحه بودجه 
را حداکثــر تا اول آبان به مجلس تقدیم 
کند.وی افــزود: دولت به مجلس اطلاع 
داده که فردا )سه شــنبه( لایحه بودجه 
ســال ۱۴٠۴ را بــه مجلــس می دهد. 
همچنین اعلام شــده که بــه احتمال 
زیــاد رئیس جمهــور نیــز در جلســه 

علــنی فردا برای تقدیم لایجه بودجه و توضیح درباره آن حضــور پیدا خواهد کرد.به گزارش 
ایســنا، بر اســاس ماده ۱۸۲ اصلاحی آیین نامه داخلی مجلس، دولت موظف اســت لایحه 
بودجه ســالانه کل کشــور را در دو بخش ماده  واحده )مشــتمل بر احکام مــورد نیاز برای 
اجرای بودجه کل کشــور و ســقف منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری 
دارایی هــای ســرمایه  ای و مالی و اجزای اصلی آنها( و جداول تفصیلی شــامل ارقام بودجه به 
مجلس تقدیم کند. بخش اول حداکثر تا اول آبان هر ســال به مجلس تقدیم می شود. بخش 
دوم نیــز حداکثر ۱٠  روز از زمان ابلاغ بخش اول قانون بودجه به مجلس ارســال می شــود

وزیر امور خارجه امروز به بحرین و کویت می رود
ســخنگوی وزارت امور خارجه در نخستین نشست خبری خود گفت: وزیر امور خارجه امروز 
سفری را به دو کشور مهم منطقه از جمله کویت و بحرین خواهد داشت.به گزارش خبرنگار مهر، 
نخســتین نشست خبری »اسماعیل بقایی« سخنگوی وزارت امور خارجه برگزار شد. روسیه و 
چین به عنوان دو عضو مهم شورای امنیت می توانند نقش مهمی داشته باشند بقایی با اشاره به 
رایزنی های دیپلماتیک در خصوص توقف ماشین جنگی رژیم صهیونیستی، اظهار داشت: طی 
دو هفته گذشته علاوه بر رایزنی های دیپلماتیک در سفر به کشورهای منطقه وزیر امور خارجه 
تماس های متعددی را از جمله با دبیر کل ســازمان ملل متحد داشتند. پیام و نکته اصلی در 
ســفرهای وزیر امورخارجه مشخص بود. بهبود روابط با همسایگان حتی در زمانیکه منطقه در 
تنش وجود دارد از جمله این نکته است. وی با اشاره به سفر وزیر امورخارجه به مصر، ادامه داد: 
نکته مشترکی در همه این سفرها وجود دارد، که نگرانی از ادامه جنگ و کشتار در منطقه است.

سخنگوی وزارت خارجه با اشاره نقش روسیه و چین در کاهش تنش در منطقه، افزود: روسیه 
و چین به عنوان دو عضو مهم شورای امنیت می توانند نقش مهمی داشته باشند. موضع این دو 
کشور در خصوص تجاوزات رژیم اسرائیل بسیار صریح است.وزیر امور خارجه امروز به بحرین و 
کویت می رود ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: دغدغه جمهوری اسلامی ایران برای 
توقف نسل کشی به جنایات در غزه و لبنان به عنوان یک وظیفه اخلاقی، اسلامی و قانونی طبق 
قواعد حقوق بین الملل است. وی افزود: وزیر امور خارجه امروز سفری را به دو کشور مهم منطقه 
از جمله کویت و بحرین خواهد داشت.هیچ کشوری را از رایزنی خود مستثنی نمی کنیم بقایی 
گفت: ما هیچ کشوری را از رایزنی خود مستثنی نمی کنیم. این وظیفه همگانی برای حفظ صلح 
و امنیت در منطقه است.وی گفت: اکنون زمانی است که کشورها نشان دهند تمایل برای قدم 
نهادن در این مسیر را دارند. فارغ از همه ملاحظات، اولویت خودمان را رایزنی و هم افزایی برای 
ارتقای صلح منطقه ای قرار دادیم. با مصر در ســطح کاردار همیشه مراوده داشتیم. از مدت ها 
قبل هم بحث بهبود روابط بوده است.سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد روابط ایران و ترکیه، 
عنوان کرد: رابطه ما با ترکیه به عنوان دو کشور اسلامی و دو قدرت تأثیر گذار در منطقه رابطه 
بزرگی اســت. در نشســت ۳+۳ ملاقات های مهمی انجام شد. دیدار ما با حماس به این معنی 
است که حماس محترم است.بقایی در مورد حمله به تأسیسات هسته ای ایران گفت: تهدید به 
تعرضات به تأسیسات هسته ای کشور طبق اسناد و قطعنامه بین المللی محکوم و مردود است. 
خواسته ما روشن است و طی یادداشتی به آژانس مراتب را اعلام کرده ایم.وی در مورد تحریم 
هواپیمایی ایران تصریح کرد: تحریم هواپیمایی غیر نظامی هیچ توضیحی ندارد جز اینکه آنها 
می خواهند مردم را از حقوق بنیادین شــأن محــروم کنند.از هر تلاش برای توقف جنایات در 
غزه اســتقبال می کنیم وی در خصوص میانجی گری ها بین ایران و رژیم صهیونیستی گفت: 
وقتی با موجودیتی رابطه ندارید و به رسمیت نمی شناسید صحبت از میانجی گری معنا ندارد. 
از هر کشوری که برای توقف جنگ افروزی و جنایت در غزه کمک کند استقبال می کنیم. همه 
کشورها به عنوان اعضای کنوانسیون منع نسل کشی وظیفه مشخص دارند. از هر تلاش برای 
توقف جنایات در غزه استقبال می کنیم.وی در مورد رایزنی ها در ترکیه در خصوص منطقه قفقاز 

گفت: آن چیزی که مهم اســت این اســت که کشورهای منطقه یک چالش را به یک نقطه و 
مبنایی برای تفاهم تبدیل کنند. اجلاس ۳+۳ که برگزار شد، این رویکرد را به خوبی نشان داد. 
در بیانیه پایانی این اجلاس بر همکاری ها در منطقه تاکید شد. در خصوص راه های مواصلاتی، 
موضع ایران روشــن است و باید با تمامیت ارضی کشورها و بدون هرگونه تغییری در مرزها و 
شرایط ژئوپولیتیک در منطقه باشد. ایران درباره تمامیت سرزمینی خود و حاکمیت خودش بر 
جزایر سه گانه تردیدی ندارد سخنگوی وزارت امورخارجه در مورد پاسخ احتمالی ایران به رژیم 
اسرائیل، گفت: پیام ما روشن و شفاف و علنی داده شده است. بارها مقامات اعلام کرده اند پاسخ 
به هرگونه شــرارت رژیم اســرائیل محکم تر خواهد بود.وی در مورد ادعاها علیه جزایر سه گانه 
ایرانی گفت: ما متأســفیم، منطقه باید بر پایان دادن به جنایات رژیم متمرکز باشند. کارهایی 
که از حیث دیپلماتیک باید انجام شــود را انجام دادیم. قبل و بعد از هر نشستی با دوستانمان 
که به نحوی به این موضوع می پردازند بحث می کنیم. ایران درباره تمامیت ســرزمینی خود و 
حاکمیت خودش بر جزایر سه گانه تردیدی ندارد.سخنگوی وزارت خارجه بیان کرد: این موضع 
مبتنی بر همه موازین بین المللی در مورد احترام به حاکمیت ملی کشــورها اســت. متأسفیم 
کشورهای اروپایی تصمیم گرفتند که به چنین مسئله ای بپردازند. ما مواضع خود را بیان کردیم 
و یادداشت های اعتراضی ارسال شده است.وی در مورد انتخابات آمریکا گفت: مداخله ای در امور 
داخلی این کشــور نداریم، چرا که این موضوعی است که به خود آمریکا و مردم آمریکا مربوط 
است. قضاوتی نمی کنیم چه کسی انتخاب خواهد شد. آنچه مشخص است اینکه سیاست های 
دولت آمریکا پشــت ســر هم علیه ایران، خصمانه و قهرآمیز بوده است. رسیدگی به وضعیت 
محمدرضا نوری دغدغه وزیرخارجه است بقایی در مورد وضعیت محمدرضا نوری تصریح کرد: 
در مورد زندانی ایرانی در عراق، رسیدگی به وضعیت اتباع را در هرجایی وظیفه خود میدانیم. 
رسیدگی به وضعیت نوری دغدغه وزیرخارجه است. قبل از سفر، با خانواده نوری دیداری انجام 
شد و وزیرخارجه در عراق در این باره با مقامات این کشور گفتگوهایی را انجام دادند. در آینده 
ان شــاءالله خبرهای خوبی خواهیم شنید.کشورهای منطقه در تلاشند که یک بسیج عمومی 
علیه کشــتار انجام دهندبقایی در مورد اینکه آیا ســفرهای منطقه ای توانسته راهکاری برای 
توقف ماشین کشتار رژیم شود، گفت: این سفرها یک فرآیند و روند است. نشانه های مثبتی را 
می بینیم که منجر به اراده جمعی شــود. عزم و اراده مشترک، ارزشمند است. اطلاع داریم که 
کشورهای منطقه در تعامل با شــرکای خودشان در حال تلاشند که یک بسیج عمومی علیه 
کشتار انجام دهند.وی در مورد اظهارات قالیباف در لبنان، گفت: ما با هر کشوری که ابتکار و 
پیشنهادی برای توقف جنایات و تجاوز به لبنان و غزه داشته باشد گفتگو می کنیم. طرح هایشان 
را می بینیم. موضوعی که اعلام شد در مورد اظهارات قالیباف یک سوءتفاهم بوده است. گفته ایم 
انتخابات ریاســت جمهوری شأن مردم لبنان است. مقاومت و حزب الله از نیروهای تأثیر گذار 
در لبنان است. ایران هرگز قصد دخالت نداشته، لذا بهترین راه حل، گفتگوهای لبنانی -لبنانی 
است.سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر پزشکیان به روسیه و محور گفتگوها گفت: جمهوری 
اسلامی ایران برای دفاع از خودش به خودش متکی است و این را در دوران های مختلفی نشان 
داده است. به نیروهای مسلح توانمند خود همواره متکی هستیم. سفر به روسیه در قالب شرکت 
در اجلاس بریکس خواهد بود. عراقچی در این ســفر رئیس جمهور را همراهی خواهد کرد. در 

حاشیه این اجلاس گفتگوهایی طبیعتاً انجام می شــود. روند مسقط متوقف شده است  وی در 
مورد توقف تبادل پیام با آمریکا گفت: روند مســقط متوقف شده است اما برای انتقال پیام به 

آمریکا مجاری مشخصی وجود دارد که اصلی ترین آن دفتر حافظ منافع یعنی سوئیس است.
تلاش می کنیم با کمک ترکیه و سایر شرکا تثبیت صلح و ثبات در سوریه ایجاد شود بقایی در 
مورد دیدار عراقچی با هاکان فیدان و ضرورت مبارزه با گروه تروریستی پ.ک. ک افزود: یکی از 
موضوعاتی که دستور کار ترکیه و ایران بوده مبارزه با تروریست و تقویت مرزها بوده است. در 
مورد سوریه همیشه در چارچوب روند آستانه با همکاران ترکیه ارتباط بودیم. تلاش می کنیم 

با کمک ترکیه و سایر شرکا تثبیت صلح و ثبات در سوریه ایجاد شود.
مادامی که صلح و ثبات در سوریه مستقر نشود به ویژه ادامه اشغال آمریکا در برخی از مناطق 
این کشــور، زمینه ای برای رشد تروریست اســت.وی در مورد توهین شبکه mbc به رهبران 
مقاومت تصریح کرد: این توهین ها را غیر قابل قبول می دانیم و این شیوه به هیچ عنوان پذیرفته 
نیست . از مجاری مختلف این موضوع را متذکر شدیم.بقایی در مورد پیام وزیرخارجه به آمریکا 
گفت: کانال رد و بدل پیام ما و آمریکا از طریق سفارت سوئیس است.آمادگی کامل برای پاسخ 
به هرگونه تجاوزی را داریم  بقایی در مورد نشســت وزیرخارجه با کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس افزود: این در ادامه سیاست جدی ما و ارتقای همکاری ها است. این سیاست را به 
جد دنبال خواهیم کرد. جلسه ای که برگزار شد نمادین نبود؛ بلکه خیلی مهم بود و این مسیر 
را ادامه خواهیم داد.وی در مورد درز اسناد اطلاعاتی آمریکا و ادعاهای مطرح شده، گفت: ایران 
برای دفع شر رژیم صهیونیســتی از همه اطلاعات و خبرهایی که موجود است استفاده کرده 
و بــا اتکای به توانمندی های نیروهای نظامی در این راســتا تلاش می کند. ما فارغ از مباحث 
رســانه ای، هم کار خودمان را بلدیــم و هم در مورد اهدافی که مــورد واکنش دفاعی ما قرار 
می گیرد تصمیم گیری کردیم. نظری در خصوص صحت و ســقم این درزهای اطلاعاتی نداریم 
اما آمادگی کامل برای پاسخ به هرگونه تجاوزی را داریم.حمایت های آمریکا باعث جری تر شدن 
رژیم صهیونیســتی شده است بقایی در مورد تهدیدات نسبت به فراگیر شدن جنگ منطقه ای 
و تحریم های اروپا علیه ایران افزود: سیاســت اروپا آزار دادن مردم ایران اســت. کشیده شدن 
جنگ خیلی نیاز به استدلال ندارد، این رویه رژیم صهیونیستی است. از همان ابتدای تأسیس 
شوم، این رژیم از همه ابزارها برای جنگ افروزی استفاده کرده است. در مقاطع مختلف نشان 
دادند که به دلیل حمایت های آمریکا ابایی از گســترش دامنه جنگ ندارند. این گزاره که تنها 
موجودیتی که برای تشدید جنگ تلاش می کند، رژیم صهیونیستی است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه در مورد اســتقرار ســامانه تاد آمریکایی در منطقه گفت: پیام ما روشن و شفاف اعلام 
اســت. بارها مقامات اعلام کردند که هرگونه شــرارت از سوی رژیم با پاسخ قاطع ایران همراه 
خواهد شد. استقرار سامانه موشکی صرفاً تداوم حمایت همه جانبه آمریکا و برخی کشورهای 
اروپایی در این یک سال از رژیم صهیونیستی است. همین حمایت ها باعث جری تر شدن رژیم 
شــده است.وی ادامه داد: مسئولیت همه کشــورهایی که به هر نحوی مشارکت در تعرض به 
ایران کنند کاملًا مشخص است. خوشحالیم کشورهای منطقه به درجه ای از بلوغ رسیده اند که 
حراست از صلح منطقه وظیفه همه ما است و هرگونه تنشی آثارش متوجه کشورهای منطقه 
خواهد شد. وی گفت: ما اطمینان داریم کشورهای منطقه اجازه نمی دهند که هرگونه تجاوزی 
از خاک آنان صورت گیرد.بحث های رسانه ای تأثیری در تغییر دکترین هسته ای ما نداردبقایی 
در مورد حقابه ایران از افغانستان گفت: مبنای ما معاهده ۱۳۵۱ است. ما در تعامل با مقام های 
هیئت حاکمه افغانســتان تلاش کردیم کل حقابه را از طرف مقابل بگیریم. موضوع در سطح 
نماینده ویژه رئیس جمهور ادامه دارد.وی درباره اظهارات روسیه در خصوص شرایط منطقه و 
اعلام آمادگی برای میانجی گری جهت پایان تجاوزات گفت: ایران از هر ابتکاری برای جلوگیری 
از ســرایت آتشی که رژیم روشــن کرده استقبال می کند. اولین گام باید این باشد که جنایات 
در غزه و لبنان متوقف شود.ســخنگوی وزارت خارجه در مورد اتهــام زنی علیه ایران در یک 
شبکه ترکیه ای گفت: صحبتی که وزیر فرهنگ با مقام ذی ربط ترکیه ای داشتند، روشن بود و 
موضوعی است که به نوعی منجر به رفع سوءتفاهم شد. رابطه ما با ترکیه به خوبی پیش می رود 
و باید کمک کنیم برخی مســائل این روابط خوب را تحت تأثیر قرار ندهد.وی در مورد تغییر 
دکترین هســته ای ایران گفت: در خصوص مباحث رسانه ای باید سیاست قطعی کشور مدنظر 
قرار گیرد. سیاســت اصلی این است که سلاح کشتار جمعی در دکترین دفاعی جایی ندارد و 
این فتوای خیلی مشخص از یک مقام عالی رتبه کشور، مقام معظم رهبری است. این بحث های 
رسانه ای تأثیری در تغییر دکترین هسته ای ما ندارد.تشدید تنش در منطقه طبیعتاً دامن همه 
را خواهد گرفت بقایی در مورد رویکرد دولت به مسئله افغانستان گفت: سیاست خارجی کشور 
با تغییر افراد عوض نمی شود و همه تلاش ایران در ۳ سال گذشته هم این بوده که نگرانی های 
مشــترک میان ایران و افغانستان را با ادامه مراودات دو طرف بر طرف کند و به ثبات و امنیت 
در این کشــور هم کمک کنیم تا بسیاری از مشــکلات و مسائل در آنجا حل و فصل شود.وی 
در مورد زمان امضای سند جامع همکاری ایران و روسیه گفت: این معاهده مهمی است و این 
موضوع اهمیتش آنقدر زیاد اســت که لازم اســت در جریان یک نشست دوجانبه انجام شود. 
زمان مشخصی هنوز تعیین نشده است.سخنگوی وزارت خارجه در مورد انتقال هشدار ایران به 
کشورهای منطقه نسبت به تشدید تنش ها تصریح کرد: طبیعت آتش است که وقتی جایی را 
بگیرد نمی شود آن را کنترل کرد. گفتگوهای ما محدود به کشورهای حاشیه خلیج فارس نبود و 
با مصر، اردن و ترکیه رایزنی کردیم. تشدید تنش در منطقه طبیعتاً دامن همه را خواهد گرفت.

بر اســاس این گزارش در این نشست »بهزاد صابری« دیپلمات ارشد و »سید عباس موسوی« 
سفیر سابق ایران در آذربایجان نیز حضور داشتند.

امیرصباحی فرد: برای مقابله 
با تهدیدات متصور، تمهیدات 
مطلوبی اندیشیده شده است

فرمانــده نیروی پدافند هــوایی ارتش با تاکید بــر اینکه تعامل پدافند هــوایی با مراکز 
علمی و آموزشی موجب ارتقا قدرت بازدارندگی کشــور شــده اســت، گفت: برگ برنده 
پیشــرفت درعرصه نظامی، نســل جوان با انگیزه، نخبگان متعهــد و کارکنان متخصص 
هســتند.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش، در جمع فرماندهان و معاونت های تخصصی این نیرو 
اظهارکرد : درنگ و تعلل در توســعه علوم پدافندی به هیچ وجه قابل قبول نیست و باید 
در رشــد و بالندگیِ تمامی تخصص ها و رسته ها پیشگام باشیم.وی افزود: امروز پیشرفت 
علمی حرف اول در کســب قدرت برتر در عرصه بین المللی اســت؛ ما در برهه کنونی با 
به کارگیری ظرفیت ها و بسترها توانســته ایم به دستاوردهای مطلوب و اثرگذاری برسیم.

فرمانــده نیروی پدافند هوایی ارتش با تاکید بر اینکه تعامل پدافند هوایی با مراکز علمی 
و آموزشی موجب ارتقا قدرت بازدارندگی کشــور شــده است، گفت: برگ برنده پیشرفت 
در عرصه نظامی نســل جوان با انگیزه، نخبگان متعهد و کارکنان متخصص هســتند.امیر 
ســرتیپ صباحی فرد خاطرنشــان کرد: مراکز علمی و تحقیقاتی نیــروی پدافند هوایی 
همگام با ســایر نیروهای مسلح در راســتای مقابله با هرگونه تهدیدات متصور، تمهیدات 
مطلوبی اندیشیده و در عرصه توســعه توان پدافندی اعم از رادار، موشک، پهپاد و جنگ 
الکترونیک به موفقیت های مطلوبی دست پیدا کرده که البته به همین مقدار قطعا بسنده 

نخواهیــم کرد و در این مسیر با قدرت پیش خواهیم رفت.

معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه گفت: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران همیشه در آمادگی کامل هستند.به گزارش 
خبرگزاری مهر، سردار ایرج مسجدی بامداد دوشنبه درباره حضور گسترده مردم در مراسم استقبال از پیکر مطهر سرلشکر شهید 
عباس نیلفروشان اظهار داشت: ما تا پای جان در مسیر شهدا ایستاده ایم و راه و مکتب آنها ادامه خواهد داشت.وی این حضور گسترده 
را حاوی پیام مقاومت، ایستادگی و شهادت طلبی دانست و افزود: ما با این شهادت ها کوتاه نمی آییم و انتقام خون آن شهدای عزیز و 
مردم مظلوم فلسطین و لبنان را از دشمن صهیونیستی می گیریم.سردار مسجدی همچنین درباره حاشیه سازی های رسانه ای دشمن 
در خصوص سردار قاآنی عنوان کرد: تلاش های اخیر دشمن، یک جنگ روانی بود تا مردم را نگران کنند.معاون هماهنگ کننده 
نیروی قدس درباره میزان آمادگی نیروهای مسلح برای مواجهه با تهدیدات هم گفت: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران همیشه 

در آمادگی کامل هستند.

یک تحلیلگر مسائل بین الملل گفت:اگر نظام بین الملل این قصد را دارد که از طریق دعاوی بین المللی و یا شورای امنیت سازمان ملل به مسئله 
جزایر سه گانه ورود کند قطعاً اول باید تکلیف بحرین مشخص شود.حسین کنعانی مقدم تحلیلگر مسائل بین الملل در گفتگو با خبرنگار مهر 
پیرامون بیانیه سران اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس در مورد حاکمیت جزایر سه گانه اظهار کرد: وقتی دشمنان در صحنه های 
بین المللی وارد جنگ دیپلماتیک می شوند، نشانه این است که در میدان و صحنه نبرد با شکست مواجه شده اند.وی ادامه داد: وقتی غربی ها در جبهه های مقاومت عملًا قدرتی برای دفاع از رژیم 
صهیونیستی ندارند تلاش می کنند در یک پیوند عربی-عبری-غربی به بعضی از کشورهای عربی روی بیاورند تا نوعی از همگرایی برای دفاع از رژیم صهیونیستی ایجاد کنند.این تحلیلگر مسائل 
بین الملل موضوع بیانیه مشترک در مورد حاکمیت جزایر سه گانه توسط اعراب و اروپایی ها را نشانه ای از بروز دخالت های آنها در منطقه خلیج فارس دانست و ادامه داد: آنها به دنبال این هستند 
که مداخلات خودشان در منطقه خلیج فارس را مانند ایجاد و استقرار پایگاه های نظامی نهادینه کنند، به همین دلیل است که با امارات همراهی کردند و البته همراهی برخی از کشورهایی که 
پیش از این هم راستایی با برخی از سیاست های جمهوری اسلامی ایران داشتند را مانند چین و روسیه، با خود جلب کرده و هم صدا کردند.کنعانی مقدم، سیاست خلل ناپذیر جمهوری اسلامی 
در رابطه با حاکمیت جزایر سه گانه را مطرح کرد و افزود: این جزایر جزئی از خاک سرزمینی ایران است و هرگز قابل مذاکره و معامله نخواهد بود. هرچند رژیم پهلوی با خیانتی که کرد بحرین 

را که استان مهم ایران بود، به عربستان داد و حالا در اشغال عربستان است؛ این اقدام نقطه ضعفی را در سیاست های ایران در رابطه با حاکمیت در خلیج فارس ایجاد کرد.

کنعانی مقدم در گفتگو با مهر:

نظام بین الملل ابتدا تکلیف جزیره بحرین را مشخص کند
سردار مسجدی:

نیروهای مسلح همیشه در آمادگی کامل هستند

بقائی در نشست خبری:

از هر تلاش برای توقف جنایات در غزه استقبال می کنیم
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گزیده خبرگزیده خبر سایه روشن »بریکس پی« و تقابل با هژمونی دلار
اخیرا گروه بریکس از نســخه جدید سیســتم پرداخت خود با نام بریکس 
پی به صورت رســمی رونمایی کرد که با توجــه به میزان جمعیت اعضای 
سازمان بریکس و همچنین سهم ۳۰ درصدی آن در اقتصاد جهانی، می تواند 
در صورت تحقق در کاهش ســهم دلار از تجارت جهانی، اثرگذار باشــد.به 
گزارش ایســنا، در سال ۲۰۰۹ چهار کشــور برزیل، روسیه، هند و چین در 
یکاترینبورگ روسیه گرد هم آمدند و بلوکی تحت نام بریک را تشکیل دادند. 
ســال بعد آفریقای جنوبی به این بلوک پیوست و سازمان بریک به بریکس 
تغییر نام داد.مطابق آمار، بریکس نمایانگر نیمی از جمعیت جهان است و ۲۸ 
درصد از قدرت اقتصادی دنیا را در اختیار دارد. در سال ۲۰۱۸ ترکیب بندی 
اسمی تولید ناخالص داخلی این گروه، حدود ۵۷ تریلیون دلار آمریکا بود. از 
سال ۲۰۲۲، این گروه به دنبال گسترش عضویت بوده و چند کشور در حال 
توســعه برای پیوستن به آن تمایل داشــته اند. مصر، اتیوپی، ایران و امارات 
متحده عربی نیز در ۱ ژانویه ۲۰۲۴ به این ســازمان پیوستند.مطابق پیش 
بینی ها ســهم این گروه در تولید اقتصاد جهانی از ۳۵ درصد فعلی به ۴۰ 
درصد تا ســال ۲۰۲۸ افزایش خواهد یافت، در حالی که ســهم گروه هفت 
)G۷(، که شامل کشورهای توسعه یافته است به ۲۷.۸ درصد کاهش خواهد 
یافت.این گروه یا به عبارتی سازمان بین المللی قصد دارد تا به عنوان پیش رو 
برای کشورهای در حال توسعه جهان سهم بیشتری از تولید ناخالص جهانی 
و تجــارت بین الملل را از آن خود کند و همچنین در طرف دیگر با یکجانبه 
گرایی غرب به ویژه ایالات متحده مقابله کند. یکی از مهم ترین موضوعاتی 
که در یک سال اخیر در گروه بریکس به اولویت تبدیل شده، مربوط به ایجاد 

نهادهای مالی و پولی درون این بلوک اقتصادی است.
سهم دلار در بازارهای بین المللی

امروز سهم دلار در بازارهای بین المللی به نحوی است که غالب ذخایر ارزی 
کشورهای جهان، تجارت جهانی، مبادلات بانکی و تبادلات غیر بانکی با دلار 
انجام میشــود که همین مســئله باعث هژمونی اقتصادی ایالات متحده در 

طول دهه های اخیر شده است.
پر واضح اســت که دلار نقش مهمی در تجارت جهانی دارد. از سال ۲۰۲۲، 
دلار در ۵۴ درصد از اســناد تجارت خارجی در ســطح جهان استفاده شده 
اســت. طبق جدیدترین آمار استاتیستا، ســهم دلار در تجارت جهانی ۹.۳ 
درصد، در تولید ناخالص داخلی جهانی ۲۵.۴ درصد، در پرداخت های داخل 
سوئیفت ۴۶.۵ درصد، در ذخایر ارزی رسمی کشورهای جهان ۵۹ درصد و 

در حجم تراکنش های فارکس )FX(، ۸۸.۴ درصد است.
دلار آمریکا، از زمان جنگ جهانی دوم به عنوان بزرگ ترین ارز ذخیره جهان 
عمل کرده اســت. امروزه دلار ۵۹ درصد از ارزش ذخایر خارجی در سراسر 
جهان را تشــکیل می دهد. یورو، دومین ارز پرمصرف است که فقط در ۲۰ 
درصد ذخایر خارجی سهم دارد. بنابراین، در این شرایط اگر بخواهیم به دلار 
و یورو به عنوان بلوک واحد )جهان غرب( توجه کنیم، نزدیک به ۸۰ درصد 
از ذخایر ارزهای خارجی جهان در اختیار دلار و یورو اســت.اما در سال های 
اخیر و به ویژه از زمان حمله روسیه به اوکراین و متعاقب آن تشدید استفاده 
از تحریم های مالی توســط گروه هفت )G۷(، برخی از کشورها قصد خود را 

برای تنوع بخشیدن به سبد ارزهای خارجی خود نشان داده اند.
همچنین، طی دو سال گذشته، اعضای بریکس به دنبال ترویج فعال استفاده 

از پول های ملی خــود در تجارت و معاملات بوده اند. در همین مدت، چین 
سیستم پرداخت جایگزین خود را به شرکای تجاری خود گسترش داده و به 

دنبال افزایش استفاده بین المللی از یوان )رنمینبی( است.
حرکت بریکس به ســمت نهادسازی درون ســازمانی چندی پیش، محمد 
باقر قالیباف – رئیس مجلس شورای اسلامی – در نشست روسای مجلس 
کشورهای عضو بریکس که در تیرماه سال جاری در سنت پترزبورک روسیه 
برگزار شــد، گفت: تصمیم مجمع بریکس برآن است تا نهادهایی موازی با 
برخی از نهادهــای بین المللی که تحت تاثیر سیاســت های ایالات متحده 
هســت را ایجاد کند.وی به سیستم پیام رسان مالی غربی )سوئیفت( اشاره 
کرد و گفت: امروز در کشــورهای عضو بریکس سیســتم پیام رسان مالی 
»پیِ« در حال ایجاد اســت و در حال حاضــر نیز تمام معاملات میان ایران 
و روسیه بدون دلار صورت می گیــرد.در روزهای اخیر نیز، گروه بریکس از 
نسخه جدید آزمایشی سیستم پرداخت خود با نام »بریکس پی« به صورت 
رســمی رونمایی و شرکت کنندگان در مجمع تجاری بریکس که این روزها 
در حال برگزاری در مسکو است، می توانند نسخه آزمایشی سیستم پرداخت 

جدید را امتحان کنند.
به اعتقاد اعضای بریکس، مزیت سیســتم مالی بریکس پی در این است که 
دیگر اختیار آن در دســت کشــورهای غربی به ویژه ایالات متحده نیست؛ 
چراکه بسیاری از اعضای بریکس معتقد هســتند که اگرچه ایالات متحده 
ادعا می کند که سیستم پیام رسان مالی سوئیفت یک سیستم جهانی است، 
اما به دفعات و کرات اثبات شده که همه اصول بازار آزاد را یک شبه از میان 
برداشته و از دلار و سیستم مالی سوئیفت به عنوان ابزاری برای تحمیل اراده 

و خواسته خود بر کشورها استفاده می کنند.

بنابراین مطابق گفته اعضای بریکس، سیســتم پیام رسان مالی بریکس پی 
باعث می شــود که اعضای بریکس یک راه جایگزین برای تجارت از طریق 
ارزهای ملی در میان خود داشــته باشــند.اخیرا نیز مقامات روسیه عنوان 
کردند که نزدیک به ۹۰ درصد از تجارت و تســویه حســاب این کشــور با 
چیــن از طریق ارزهــای ملی یوان و روبل صــورت می گیرد.به زودی ایران 
عضو و ســهامدار بانک بریکس می شوددر نشســت اخیر روسای بانک های 
مرکزی اعضای بریکس که هفته گذشــته در روسیه برگزار شد، محمدرضا 
فرزین – رئیس کل بانک مرکزی ایران – با ارائه برخی پیشــنهادات جدید 
در رابطه با تســویه حساب های مالی متقابل میان اعضای بریکس گفت: در 
رایزنی های صورت گرفته موضوع ایجاد یک پلتفرم جدید در رابطه با تسویه 
بین کشورها و تبادلات مالی بین اعضا و با ارزهای محلی بود که در سندی 
که میان اعضا به تصویب رسید در مورد آن توافق شــد.وی در ادامه گفت: 
در دومین اجلاس روسای بانک های مرکزی عضو بریکس در مسکو، توافقات 
بسیار خوبی در زمینه مالی و پولی داشــتیم. ایــران در دوره ای که روسیه 
دبیر بریکــس بود، توافقات خوبی با بانک مرکزی روسیه انجام داده و ما در 
مورد اتصال شــبکه های کارت و همکاری هــای مالی و پولی توافقات خوبی 
داشتیم که همه آنها را در بریکس مطرح کردیم.عالی ترین مقام بانکی ایران 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر، سیستم مالی جهانی بیشتر بر اساس صندوق 
بین المللی پول، بانک جهانی و کشورهای غربی بنا شده است و متأسفانه به 
دلیل تعاملات سیاسی با آن کشورها، امروز جهان به دنبال ترتیبات دیگری 
اســت. اما قطعا در چارچوب کشــورهای عضو بریکس چنین ترتیباتی بین 

اعضا برقرار خواهد شد.
فرزین در ادامه گفت: بانک توســعه جدیدی که توسط بریکس ایجاد شده 

می تواند بسیاری از اهداف توسعه  شورهای عضو بریکس را دنبال کند. امروز 
بانک جهانی در چارچوب اهداف آمریکا و کشورهای غربی عمل می کند. ما 
امیدواریم که بانک توسعه جدید بریکس )NDB( این نقش را برای کشورهای 
عضو بریکس ایفا کند و ما نیز قصد داریم، عضو و سهامدار این بانک شویم.

اجلاس سران بریکس با محوریت اقتصاد
قرار اســت شانزدهمین اجلاس سران بریکس و بریکس پلاس در تاریخ ۲۲ 
تا ۲۴ اکتبر مورخ اول تا ســوم آبان ماه ســال جاری در روسیه برگزار شود 
و با توجه به پیش جلســات برگزار شــده اخیر در بلوک بریکس، بی شک 

موضوعات مالی و تجاری از مهم ترین موضوعات این نشست خواهد بود.
گفتنی است؛ دکتر مسعود پزشکیان  رئیس جمهوری ایران، روز سه شنبه 
برای شرکت و سخنرانی در شــانزدهمین اجلاس سران بریکس و بریکس 
پلاس، عازم روسیه می شــود.آیا بریکس موفق می شود؟در حالی که درست 
است که کشورهای بریکس در مجموع، سهم قابل توجهی از تولید ناخالص 
داخلی جهانی یعنی ۲۷ درصد را بر اســاس گزارش بانک جهانی تشــکیل 
می دهند، اما قدرت اقتصادی به تنهایی موضوعی نیست که باعث تسلط دلار 
آمریکا شود و تحولات بازار هم بخش مهم دیگری برای پذیرش بین المللی 
یک ارز محسوب می شود.بی شک، توسعه بازار موضوعی است که دستیابی 
به آن سال ها طول می کشد و احتمالا بزرگ ترین مانع برای هر ارز جدیدی 
برای تهدید برتری دلار آمریکا است. به عنوان پیشینه، دلار آمریکا از زمانی 
که سیســتم برتون وودز در پایان جنگ جهانی دوم در سال ۱۹۴۴ تاسیس 
شــد، در سیستم مالی جهانی ماندگار شده است. این یک سیستم پرداخت 
بین المللی جمعی بود که به طور رسمی دلار ایالات متحده را به ارز ذخیره 
جهانی تبدیل کرد و ارزش ارزهای بیشــتر کشورهای جهان به دلار تعیین 
شد.حتی پس از فروپاشی سیستم برتون وودز در دهه ۱۹۷۰، قیمت کالاها 
در سطح جهانی با دلار آمریکا قیمت گذاری و معامله می شود و بسیاری از 
کشــورها هنوز هم واحد پول خود را به دلار متصل می کنند یا حتی آن را 
به عنوان واحد پولی خود در نظر گرفته اند. بر اســاس داده های بانک تسویه 
حســاب های بین المللی، در نگاهی به معاملات ارز خارجی در سطح جهان 
در ســال ۲۰۲۲، دلار در بیش از ۸۸ درصد از کل معاملات جهانی استفاده 
شده است.همانطور که در ابتدای این گزارش اشاره شد، بر اساس داده های 
صنــدوق بین المللی پول، حدود ۶۰ درصــد از ذخایر بانک مرکزی جهانی 
بــه دلار آمریــکا و پس از آن ۲۰ درصد به یورو نگهداری می شــود که این 
حداقل تا حــدی به دلیل تغییر مقرراتی در نحوه طبقه بندی طلا توســط 
بانک تســویه بین المللی است. با اینکه کارشناســان غربی معتقداند که ارز 
جدید بریکس بر ســرمایه گذاران ایالات متحده، تاثیر نمی گذارد. اما به دور 
از جانب داری، چنین ارزی، یک دردســر بالقوه ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیک 
برای ایالات متحده و غرب است.به نظر شاهدان غربی، اگر کشورهای بریکس 
برای تجارت بین خودشان از ارز بریکس استفاده کنند، احتمالا تاثیر عینی 
بر تقاضا برای دلار آمریکا نخواهد داشت، اما بریکس خود یک سوم اقتصاد 
جهانی و نیمی از جمعیت جهان را شــامل می شــود و بی شک در صورت 
تحقق واقعی، عملیاتی شدن و گسترش کاربردی استفاده از نهادهای مالی 
و پولی و سیســتم های پرداخت میان اعضا، می تواند در افزایش دلار زدایی 

نقش مهم و اثرگذاری ایفا کند.

رکوردشکنی طلا در بازار جهانی تاثیرش 
را بر بازار داخل داشته است

عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران درباره قیمت طلا و سکه در ایران به 
عوامل جهانی همچون انتخابات آمریکا، جنگ اوکراین، تحولات منطقه و تصمیمات فدرال رزرو 
آمریکا درباره نرخ بهره اشاره میکند و میگوید: تمامی این عوامل دست به دست هم داده اند تا 
قیمت اونس جهانی طلا به رکوردهای جدیدی دست یابد و این افزایش به صورت مستقیم بر 

قیمت طلا و سکه در بازارهای داخلی کشورهایی مانند ایران تأثیر گذاشته است.
سید رضا اخلاقی شریعت، عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران در گفتگو 
با ایسنا با بیان اینکه افزایش قیمت طلا در هفته های اخیر عمدتاً به دلیل رکوردشکنی قیمت 
اونس جهانی طلا بوده اســت، گفت: هرگاه شــرایط اقتصادی یا سیاسی جهان ناپایدار باشد؛ 
مانند افزایش تنش های ژئوپلیتیکی یا بحران های مالی، ســرمایه گذاران به طلا به عنوان یک 

دارایی امن روی می آورند.
وی افــزود: انتخابات آمریکا همواره با عــدم قطعیت های سیاسی و اقتصادی همراه اســت. 
سرمایه گذاران نمی دانند چه سیاست هایی در آینده اجرا خواهد شد و این عدم قطعیت باعث 
می شود که سرمایه گذاران به دارایی های امن مانند طلا پناه ببرند و این تقاضا می تواند قیمت 

طلا را افزایش دهد.
عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف ایران تاکید کرد: جنگ روسیه و اوکراین و 
همچنین جنگ های رژیم صهیونیســتی نیز با ایجاد بی ثباتی اقتصادی، فشار تورمی و افزایش 
نااطمینانی در بازارهای جهانی، به افزایش تقاضا برای طلا و در نتیجه، رشــد قیمت آن منجر 
شده است.وی افزود: تصمیمات فدرال رزرو درباره نرخ بهره هم بر قیمت طلا تأثیر می گذارد. 
اگر نرخ بهره کاهش یابد یا چشم انداز آن نزولی باشد، هزینه نگهداری طلا برای سرمایه گذاران 
کاهش یافته و این می تواند منجر به افزایش تقاضا و قیمت طلا شود.اخلاقی شریعت با اشاره 
به این موضوع که طلا به طور سنتی به عنوان یک دارایی مقاوم در برابر تورم شناخته می شود، 
گفت: وقتی که نرخ تورم افزایش می یابد، ارزش پول  ملی کاهش پیدا می کند و سرمایه گذاران 
بــه دنبال حفظ ارزش دارایی های خود از طریق خرید طلا هســتند.وی در پایان تاکید کرد: 
تمامی این عوامل دست به دست هم داده اند تا قیمت اونس جهانی طلا به رکوردهای جدیدی 
دست یابد و این افزایش به صورت مستقیم بر قیمت طلا و سکه در بازارهای داخلی کشورهایی 

مانند ایران تأثیر گذاشته است.

کاهش ۲۳ درصدی رشد پایه پولی
طبــق اعلام بانک مرکزی، رشــد ۱۲ 
ماهه پایه پولی در شــهریور ۱۴۰۳ به 
رقم ۱۸.۷ درصد رسید که در مقایســه 
با رقم مشابه در شــهریور سال ۱۴۰۲ 
)۴۱.۷ درصد( به میزان ۲۳ واحد درصد 
کاهش نشان می  دهد.به گزارش ایسنا، 
حجم نقدینگی در شهریور سال ۱۴۰۳ 
بــه رقم ۹۰ هــزار و ۷۰۵ هزار میلیارد 
ریال رسید که نســبت به پایان ســال ۱۴۰۲ معادل ۱۵.۱ درصد رشــد نشان می دهد. 
همچنین، نرخ رشــد ۱۲ ماهه نقدینگی در شهریور سال ۱۴۰۳ معادل ۲۷.۸  درصد بوده 
که در مقایسه با نرخ رشد دوره مشابه در شهریور سال ۱۴۰۲ )۲۶.۹ درصد( به میزان ۰.۹ 
واحد درصد افزایش نشــان می  دهد.بررسی رشد ۱۲ ماهه نقدینگی در سال جاری حاکی 
از روند افزایشی این متغیر در ماه  های خرداد، تیر و مرداد اســت؛ بطوریکه این متغیر در 
مدت مذکور به ترتیب ارقام ۲۵.۶، ۲۷.۷ و ۲۸.۴ درصد را به ثبت رسانده بود.با این حال، 
در شــهریور ماه رشــد نقدینگی مجددا در مسیر نزولی قرار گرفته و به رقم ۲۷.۸ درصد 
رسیده است. لازم به توضیح است، تامین مالی دولت از طریق انتشار اوراق بدهی دولت در 
ماه های ابتدایی سال ۱۴۰۳ در مقایسه با مقطع مشابه سال گذشته، سهم معنی داری در 
افزایش رشــد نقدینگی در این مدت داشته است.در همین رابطه، انتظار می  رود به دنبال 
هماهنگی هــای لازم میان دولت و بانک مرکــزی و همینطور اقدامات و برنامه های بانک 
مرکزی، روند رشد نقدینگی در نیمه دوم سال اصلاح شود.همچنین، پایه پولی در شهریور 
سال ۱۴۰۳، رقم ۱۱ هزار و ۵۴۱ هزار میلیارد ریال را به ثبت رساند. بر این اساس، رشد 
۱۲ ماهه پایه پولی در شــهریور ۱۴۰۳ به رقم ۱۸.۷ درصد رسید که در مقایســه با رقم 
مشابه در شهریور سال ۱۴۰۲ )۴۱.۷ درصد( به میزان ۲۳ واحد درصد کاهش نشان می

 دهد. همچنین، پایه پولی در شهریور ماه سال ۱۴۰۳ نسبت به پایان سال گذشته رشدی 
معادل ۵.۷ درصد را تجربه کرد.  

یک کارشناس:

تجربه سال های ۹۱ تا ۹۶ را در 
بازار مسکن طی می کنیم

یک کارشــناس بازار مسکن گفت: دو سال است در رکود به سر می بریم که قیمت خانه 
زیر نرخ تورم حرکت می کند. به نوعی تجربه ای مشابه سال های ۹۱ تا ۹۶ را طی می کنیم 
که پنج ســال در رکود بودیم اما معتقدم این شــرایط پایدار نخواهد بود و ممکن است با 
ورود حجم تقاضای ناشی از کســری هفت میلیون واحد مسکونی اوضاع بازار ملک تغییر 
کند.حسن محتشم در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: اینکه به اذعان نمایندگان مجلس، ما 
به هفت میلیون کسری مسکن رسیده ایم از حدود ۹ سال قبل پیش بینی شده بود. سال 
۱۳۹۴ وزارت راه و شهرســازی اعلام کرد اگر سالیانه یک میلیون واحد مسکونی بسازیم 
در افق ۱۴۰۴ به نقطه ســر به ســر می رسیم. در حال حاضر که یک سال مانده تا به آن 
افق برسیم نتوانسته ایم سالی یک میلیون واحد بسازیم و الان هفت میلیون واحد کسری 
داریم.وی خاطرنشان کرد: در این ۹ سال شاید حدود سه میلیون واحد ساخته شده باشد 
اما تقاضاهای جدید هم اضافه شــده است. این تقاضاها از جانب ازدواج ها، طلاق ها، رشد 
جمعیت جوان کشــور و فرسودگی ساختمان ها ایجاد شده است.این کارشناس مسکن با 
بیان اینکه تولید مسکن در سال های اخیر بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار واحد مسکونی  در سال 
بوده است بیان کرد: ســاخت و ساز به روال عادی انجام شده اما جوابگوی تقاضا نبودده 
اســت. از طرف  دیگر توزیع ســاخت این واحدها متناسب با نیاز واقعی نیست. در سطح 
جامعه تقاضا برای واحدهای ارزان قیمت و کوچک متراژ اســت اما عرضه برای واحدهای 
گران قیمت و متراژ بالا صورت می گیرد.محتشــم با اشــاره به میانگین قیمت مسکن در 
تهران که به رقم بی سابقه ۸۸ میلیون تومان رسیده است گفت: معتقدم اگر انباشت تقاضا 
به میزان هفت میلیون واحد، توانایی ورود به بازار مسکن را پیدا کند قیمت ها مجددا دچار 
تغییر خواهد شد.وی یادآور شد: ما دو سال است در رکود مسکن به سر می بریم که قیمت 
خانه زیر نرخ تورم حرکت می کند. یعنی افزایش قیمت مسکن نسبت به پارسال داشته ایم 
اما به اندازه تورم نبوده است. به نوعی تجربه سال های ۹۱ تا ۹۶ را تجربه می کنیم که پنج 
ســال در رکود به ســر بردیم و یکدفعه در سال ۹۷ قیمت مسکن جهش کرد و تقریبا تا 
۱۴۰۱ ادامه داشت. سپس وارد رکود شد. این رشد چهار ساله ناشی از تقاضای موثر نبود 
بلکه از تقاضای سرمایه ای نشأت گرفت. در حال حاضر دوره مشابه سال های ۹۱ تا ۹۶ را 
طی می کنیم ولی اینکه بگوییم »رقم متری ۸۸ میلیون تومان برای مسکن بسیار بالا است 
و ظرفیت افزایش بیش از این را ندارد« به اعتقاد من این گزاره بی معنی است بلکه با هر 
تلنگر می تواند قیمت مسکن به اعداد بالاتر برسد.سایه روشن بازار مسکن در میانه پاییز 
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران در بیان راهکار برای کنترل بازار مسکن 
گفت: دولت باید از کار پرتکرار تولی گری و دخالت مستقیم در بخش مسکن دست بردارد 
و کار را به بخش خصوصی واگذار کند. دولت می تواند امکانات و تسهیلات را در مواردی 
مثل صدور پروانه، ارایه خدمات و مشوق ها در اختیار سازندگان قرار دهد تا تولید مسکن 
راه بیفتد. اگر این اتفاق رخ دهد به تدریج تقاضای واقعی پاسخ داده می شود و می توانیم 
انتظار ثبات نسبی قیمت مسکن را در سال های آینده داشته باشیم.محتشم تصریح کرد: 
اینکــه در حال حاضر در مواردی قیمت ها کاهش پیــدا کرده بیانگر وضعیت واقعی بازار 
ملک نیســت. بعضی فروشــنده ها نیاز به نقدینگی دارند و ممکن است واحد خود را زیر 
قیمت بفروشند. از طرف دیگر ما در شرایط خاص سیاسی ـ اجتماعی هستیم. این شرایط 
ناشی از وضعیت منطقه است و در این وضعیت معمولا مسکن به دلیل نقدشوندگی پایین 
جذابیت خود را از دســت می دهد. لذا ســرمایه گذار به این حوزه ورود نمی کند. تقاضای 
واقعی و موثر نیز وجود ندارد که می تواند باعث ایجاد رکود و حتی کاهشی قیمت شود اما 
معتقدم این شرایط پایدار نخواهد بود.وی گفت: با توجه به وضعیت موجود قیمت سکه و 
ارز به دلیل نقدشــوندگی بالا نوسان افزایشی به خود گرفته است. مسکن در رکود به سر 

می برد و بورس کاهشی است.
نماینــده تهــران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس با بیــان اینکه 
سیاست های اقتصادی کشور باید مبتنی بر تقویت تولید داخلی باشد، گفت: 
بخش عمده مشکل نقدینگی کشور به ناترازی بانک ها برمی گردد.به گزارش 
ایســنا، علی خضریان با انتقاد از شرایط اقتصادی کشــور و افزایش روزانه 
قیمت کالاهای اســاسی و مورد نیاز مردم، گفت: در شرایط کنونی، اقتصاد 
کشــور تحت تأثیر سیاست های ارزی دولت و رویکرد غلط دچار رهاشدگی 
شــده و با تورم های روزانه مواجه اســت به طوری که هرگونه اثر تورمی در 
بازار ارز، علائم تورمی جدیدی به بازار کالایی می دهد.وی افزود: انتظار همه 
این است که دولت به وعده خود در قبال کنترل تورم عمل کند. در شرایط 
کنونی دولت می تواند به جای تحمیل کســری بودجه کشور بر هزینه های 
زنــدگی مردم، هزینه های خود را کاهش دهــد و در مقابل زمینه صادرات 
کالا برای شرکت های صادرکننده را فراهم کند تا از این طریق درآمد ارزی 
کشور افزایش یابد. البته نباید نادیده گرفت که واردات کالاهای غیرضروری 
می تواند به مشکلات ارزی کشور دامن بزند چرا که آزادسازی واردات برخی 
کالاها به افزایش بیشــتر تقاضا برای ارز در سامانه نیما منجر می شود.عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه سیاست های اقتصادی کشــور در مقطع کنونی باید بر تقویت تولید 
داخلی تأکید داشته باشد، گفت: تا زمانی که اقتصاد کشور به دلیل وابستگی 
به واردات تحت تأثیر قیمت ارز اســت، پیگیری هر سیاستی غیر از تقویت 
تولید نمی تواند در اقتصاد کشــور کارساز باشــد. در حال حاضر دولت باید 
زمینه تأمین مالی بنگاه های اقتصادی را تسهیل کند. یکی از مشکلاتی که 
اخیرا واحدهای تولیدی با آن مواجه شــده اند، نرخ سود بالای تأمین مالی 
است.خضریان ادامه داد: براساس نظر کارشناسان اقتصادی، تورم مهم ترین 
دلیل گرانی قیمت تمام شــده تأمین مالی است، زمانی که دولت با کسری 
بودجه مواجه اســت، برای تأمین آن به انتشار اوراق با قیمت های بالا دست 
می زند. این اتفاق در چند وقت اخیر تشدید شده و به همین دلیل نقدینگی 
به سمت این اوراق می رود. بانک ها نیز که با ناترازی مواجه هستند، اقدام به 
خرید اوراق می کنند، به همین دلیل نقدینگی آنها برای پرداخت تسهیلات 
کاهش می یابد. از طرف دیگر نیز برای جذب سپرده مجبور می شوند با اوراق 
دولتی رقابت کنند. این موضوع موجب می شود نقدینگی به سمت بازارهای 

غیر مولد ســوق یابد.وی وضعیت ناترازی بانک ها را موجب افزایش فشار بر 
پایه پولی عنوان و اظهار کرد: در این وضعیت اقتصاد کشــور با تورم روبه رو 
اســت و این مسأله قدرت خرید و اندازه ســفره مردم را کاهش می دهد و 
در نتیجه رکود اقتصادی افزایــش می یابد. به عبارت دیگر هر چقدر مردم 
توان خرید کمتری داشته باشند، تولید کننده ها نیز مجبور به عرضه کمتر 
خواهند بود، در نتیجه رکود اقتصادی عمیق تر می شــود. ضمن اینکه نباید 
اثر کمبود نقدینگی بر افت تولید را نادیده گرفت، چرا که شــرکت ها برای 
تأمین مواد اولیه با مشــکلات نقدینگی مواجهند. همین نرخ بالای تأمین 
مــالی، کالاها را گران می کند و این چرخــه معیوب گرانی و کاهش تقاضا 
ادامه می یابد.این نماینده مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عدم ارائه برنامه 
برای حل مشکلات اقتصادی از سوی دولت، گفت: در چنین شرایطی شاهد 
هستیم وزیر امور اقتصادی و دارایی به  جای تمرکز بر اجرای وظایف بی شمار 
وزارت اقتصاد، بر موضوعاتی در حوزه سیاســت خارجی اظهار نظر می کند 
که تحت اختیار ایشان نیســت. وزیر اقتصاد وقتی می تواند موفق باشد که 
فارغ از اینکه دســتگاه دیپلماسی کشور در چه زمان و مکانی موفق به رفع 
تحریم ها می شود، بتواند نســبت به رفع معضلات اقتصادی کشور با فرض 
ادامه وضع موجود یعنی تحریم ها برنامه داشــته باشد چرا که وزیر اقتصاد 
با علم به وضعیت فعلی کشــور مســئولیت وزارت اقتصاد را پذیرفته است، 
بنابراین مشــروط کردن حل معضلات اقتصادی به نتیجه مذاکراتی که در 
حال حاضر اساساً در جریان نیست و حواله دادن به عملکرد وزیر امور خارجه 
یا وزیر ارتباطات، منطقی به  نظر نمی رســد.خضریان در پایان بیان کرد: در 
حال حاضر اقتصاد کشور با مشکل نقدینگی مواجه است که بخش عمده این 
مشکل به ناترازی بانک ها برمی گردد. در همین چند وقت اخیر بارها رئیس 
کل بانک مرکزی و وزیر ســابق اقتصاد درباره ضرب الاجل به بانک ها برای 
رفع ناترازی هشدار داده بودند، اما بانک ها تاکنون هیچ اقدامی در این زمینه 
انجام نداده اند. در این شرایط وزارت اقتصاد به جای اینکه به دنبال استفاده 
از ابزارهای قانونی خود جهت فشــار به بانک های دولتی برای رفع ناترازی و 
اجرای افزایش سرمایه باشد، همچنان به گفتار درمانی و مذاکرات خارجی 
چشم دوخته که اثری جز ارسال پیام ضعف به طرف های خارجی و آسیب 

رساندن به هرگونه مذاکرات احتمالی نخواهد داشت.

ایسنا/خوزستان مدیر جهاد کشاورزی شادگان با اشاره به برداشت خرما در این شهرستان از برداشت ۶۰ هزار تن خرما از نخیلات 
این شهرستان خبر داد.جمشید اسلامیان در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به آغاز برداشت خرما از اواخر شهریور در شادگان، اظهار 

کرد: عملیات برداشت خرما از نخیلات شادگان حداکثر تا یک ماه آینده ادامه خواهد داشت.
وی ادامه داد: تاکنون حدود ۶۰ هزار تن انواع خرما از نخیلات شهرســتان برداشــت شده و تا یک ماه دیگر حدود ۱۰ درصد دیگر 

اضافه خواهد شد.
اسلامیان افزود: کارگاه های بسته بندی خرما نیز تاکنون حدود ۳۰ هزار تن خرما از نخلداران شادگانی خریداری کرده اند. 

مدیر جهاد کشــاورزی شادگان با اشــاره به برداشت خرما در این شهرستان گفت: برداشت خرما نسبت به سال گذشته با کاهش 
روبرو شده است که علت آن، کیفیت آب بود. اسلامیان بیان کرد: سطح زیرکشت نخل حدود ۱۲ هزار هکتار و شهرستان شادگان 

دارای بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار اصله نخل است. بیشترین نوع خرمای برداشتی از نخیلات شادگان نیز رقم استعمران است.

ســامانه یکپارچه خودروهای وارداتی از چهارشــنبه )دوم آبان( با عرضه ۱۹ خودرو وارداتی بازگشایی می شود؛ متقاضیان نیز پس از وکالتی کردن 
حسابشــان شش روز برای ثبت نام فرصت دارند.به گزارش ایسنا، در گفت وگویی برخط که مسئولان سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی با 
خبرنگاران داشتند، از آغاز مرحله جدید ثبت نام خودروهای وارداتی خبر دادند.متقاضیان تا روز شنبه پنجم آبان ماه فرصت دارند، یکی از حساب های 
خود را نزد بانک های عامل مورد تایید سامانه، به نام خودرو وارداتی وکالتی کرده و مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان را در این حساب بلوکه کنند.فرآیند 
ثبت نام خودروها از روز چهارشنبه )دوم آبان ماه( از طریق سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی آغاز می شود. مهلت ثبت درخواست خودرویی 

شــش روز و تا پایان روز  دوشــنبه )هفتم  آبان ماه( در نظر گرفته شــده  اســت.متقاضیان می توانند از بین ۱۹ محصول عرضه شده در این مرحله که ۱۱ مورد آن دارای قیمت قطعی در 
مبادی ورودی است و هشت خودروی دیگر دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی هستند،  پنج اولویت مورد نظر خود را انتخاب کنند.طبق تاکید مسئولان سامانه یکپارچه عرضه 
خودروهای وارداتی، امید است که  با تخصیص های جدیدی که صورت خواهد گرفت، ظرف کمتر از یک ماه دیگر، خودروهای جدید عرضه شوند.نحوه تخصیص نیز همچون گذشته به این 
روال خواهد بود که بسته به تعداد افرادی که برای یک مدل خودرو، ثبت درخواست داشته باشند، به روش قرعه کشی انجام می شود؛ به تبع افرادی که از تعداد خودروها رتبه کسب شده 

از قرعه کشی بیشتر باشند، عدم تخصیص خواهد شد و از مرحله حذف می شوند و هیچ لیست انتظاری تشکیل نمی شود

کیفیت پایین آب، تولید خرمای شادگان را کاهش 
داد

آغاز دور جدید فروش خودروهای وارداتی از دوم آبان

خضریان: دولت به وعده خود در قبال کنترل تورم عمل کند
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دبیر ســتاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات از اعطای ۶۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار مالیاتی به اپراتورهای داخلی برای بومی سازی فناوری های ارتباطی 
خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، محمد کرباســی در نشســت خبری که امروز 
در محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری برگزار 
شد، رصد فناوری، ترویج فرهنگ و ســواد فناوری در جامعه، حمایت پژوهشی، 
توســعه فناوری در شرکت های دانش بنیان، توســعه بازار و تبادل فناوری بین 
المللی را از جمله ماموریت های این ســتاد برشمرد و اظهار کرد: زیرساخت های 
ارتباطی نســل جدید ۵ و ۶ مخابرات، هوشــمند سازی صنایع و امنیت سایبری 
از محورهای اصلی موضوعی ســتاد هســتند و پروژه هایی مثل خودرو متصل، 
ارتباط ماهواره ای و مخابرات کوانتومی از محورهای فرعی به شــمار می رود گه 
در ارتباط با دیگر ستادها پیگیری می شود.دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات معاونت علمی با اشاره به حضور در نمایشگاه تلکام و همچنین 
معرفی ستاد به زیســت بوم فناوری گفت: در این نمایشگاه از چند فراخوان اعم 
از نوآفرین، حمایت از طرح های پژوهشــی و دوره پســا دکتری رونمایی شد؛ در 
فراخوان نوآفرین که دوم دی ماه اعلام شــد، از هســته های نوپا جهت هدایت 
 MVP تا ۵ و ۶ و رســیدن به TRl۲ آن ها به ســمت کســب و کار در محدوده
حمایت می شــود که این مهم در همکاری با صندوق نوآوری و شکوفایی و مرکز 
توســعه فناوری های راهبردی معاونت علمی رقم خورد و تا ۱۵ بهمن شرکت در 
آن تمدید شــده اســت.وی از ثبت ۱۲۰ طرح در این فراخوان خبر داد و گفت: 
بعــد از اتمام مراحل داوری، طرح های برگزیــده حداکثر ۵۰۰ میلیون تومان از 
ســوی صندوق نوآوری و شــکوفایی و ۵۰۰ میلیون تومان از سوی ستاد توسعه 
فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات تســهیلات بلاعوض دریافت خواهند کرد.
کرباســی درباره فراخوان حمایت از طرح های پژوهشــی و دوره های پسادکتری 
گفت: هدف از این فراخوان، حمایت از پژوهش های با TRL پائین اســت که می 
توانند آینده زیســت بوم را بسازند. مخاطبان این فراخوان اغلب اساتید دانشگاه و 
دانشــجویان پسادکتری هستند و در صورت تمایل می توانند پروپوزال های خود 
را تا ۱۵ اسفندماه در سامانه کایپر بنیاد ملی علم ایران ثبت کنند.در بخش طرح 
های پســا دکتری، چهار میلیارد تومان و در بخش طرح های پژوهشی تا سقف 
دو میلیارد حمایت می شــود. برای فراخوان پســادکتری ۱۵ حوزه تعریف شده 
و برای طرح های پژوهشــی این فراخوان محورهایی کــه عمدتا در حوزه آینده 
فناوری ۶G است، در نظر گرفته شده است.دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال 
پذیری و ارتباطات معاونت علمی در ادامه به فعالیت ســتاد در بحث بومی سازی 
شــبکه ملی اطلاعات اشــاره کرد و گفت: در همکاری با وزارت ارتباطات به یک 
محور منســجم رسیده ایم و در این راستا، فهرستی از محورهایی که برای توسعه 
فناوری های ارتباطی و بومی شدن اطلاعات، لازم است، تعریف شده که دائما در 
حال به روز رســانی است.وی همچنین از توافقنامه سرمایه گذاری مشترک برای 
حمایت از توســعه فناوری تجهیزات رادیویی نسل جدید )ترنج( خبر داد و گفت: 
هدف از این توافقنامه ســه جانبه رسیدن به محصول قابل تجاری سازی است که 
مخاطبان آن شرکت های دانش بنیان هستند. بر اساس این توافق نامه مقرر شد 
تا ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات و معاونت فناوری و نوآوری 
وزارت ارتباطات و شــرکت ارتباطات سیار ایران )هر طرف ۱۰ میلیارد تومان( به 
ارزش ۳۰ میلیارد تومان از توسعه فناوری تجهیزات رادیویی نسل جدید حمایت 
کنند.کرباســی حمایت از پایان نامه های دوره های تحصیلات  تکمیلی را از دیگر 
فراخوان های ستاد عنوان کرد و گفت: هدف از برگزاری این فراخوان، حمایت از 
توســعه پژوهش های کاربردی، رصد فناوری های نوین و حل چالش ها و نیازهای 
کشور، بومی سازی محصولات و خدمات در راستای نیازمندی های بخش فناوری 
اطلاعات و ارتباطات کشور و تشویق و بهره مندی از ظرفیت اعضای هیأت علمی 
و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه ها، مراکز آموزشی و پژوهشگاه ها است. 
از محورهای مورد حمایت می توان به فناوری های رادیویی، ارتباطات ماهواره ای، 
ارتباطات نوری، ارتباطات ثابت، مدیریت شبکه، هوش مصنوعی، حکمرانی داده، 
اســتانداردهای هوش مصنوعی، فناوری های پردازش فوق سریع، زیرساخت های 
ذخیره سازی، مرکز داده، زیرســاخت ها و سکوهای ابری، زیرساخت های تحلیل 
داده، دولت هوشــمند، مدیریــت دانش، تحول دیجیتــال، حکمرانی دیجیتال، 
اقتصاددیجیتال و امنیت فضای سایبری اشاره کرد.وی با بیان اینکه این حمایت 
در راســتای محورهای اولویت دار اعلامی از سوی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و ســتاد است، اظهار داشت: مبالغ حمایتی برای دانشجویان ارشد ۲۴۰ 
میلیون ریال و برای دانشجویان دکتری ۷۲۰ میلیون ریال است. فراخوان هکاتون 
اینترنت اشیاء و آغاز فرآیند اجرای طرح آزمایشگاه ساخت سریع تخصصی اینترنت 
اشیاء در همکاری با مرکز تحقیق و توسعه یک اپراتور همراه تا سقف ۲۰ میلیارد 
تومان )هر طرف ۱۰ میلیارد تومان( از دیگر برنامه هایی اســت که در دستور کار 
ســتاد قرار دارد.کرباســی به توافق نامه با ۲ اپراتور برای بومی سازی تجهیزات 
ارتباطی اشاره کرد و گفت: اعتبار مالیاتی تا سقف ۶۰۰ میلیارد تومان برای بومی 
ســازی تجهیزات ارتباطی اختصاص خواهد یافت.دبیر ستاد توسعه فناوری های 
ارتباطات و اتصال پذیری برگزاری مسابقات ساخت ماهواره های مکعبی با حمایت 
مالی سازمان فضایی ایران به عنوان مشتری خرید سه نمونه اولیه از این ماهواره 
ها را از دیگر اقدامات ستاد برشمرد و گفت: تاکنون ۴۰ تیم در این طرح شرکت 

کرده اند و نهایتا سه تیم از میان آنها برگزیده خواهد شد.

اعطای ۶۰۰ میلیارد اعتبار 
مالیاتی برای بومی سازی 

تجهیزات ارتباطی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

یک قاب ایرانی !!

ازهر دری خبری !!

فورد اورست رپتور با کیت بدنه آفرود رونمایی شد
فورد برانکو رپتور و F-۱۵۰ رپتور از طراحی خشن و گیرا با عناصر مشابهی سود می برند. همه چیز از جلوپنجره گرفته تا بخش های زیرین تقویت شده و 
لاستیک های بزرگ نشان دهنده محصولاتی آماده آفرود هستند. طراحی این دو خودرو الهام بخش تیونرهای زیادی برای تولید محصولات دیگر شده اما 
تصور کنید اگر طراحی محصولات رپتور فورد روی خودرویی دیگر پیاده شود نتیجه نهایی چه خواهد بود. شرکت AMP تایرز و شانا E اسپرت تایلند اخیراً 
تصاویری از شاسی بلند فورد اورست را منتشر کرده اند. آنچه روی بدنه اورست خودنمایی می کند عبارت رپتور روی پانل پشتی خودروست. AMP کیت خود 
را با در نظر گرفتن ویژگی های مشابه محصولات رسمی رپتور معرفی کرده هرچند ظاهر اورست برای اکثر آمریکایی ها شناخته شده نخواهد بود. اورست 
اگرچه از پلتفرم T۶ فورد رنجر استفاده می کند اما در آمریکا عرضه نمی شود. این شاسی بلند دیزلی فقط در کشورهای استرالیا، ویتنام، فیلیپین، هند و… 
ارائه شده است. طراحان فورد اورست رپتور تمامی سعی خود را کرده اند تا این شاسی بلند خشن شبیه دیگر محصولات رپتور باشد. به نظر می رسد شانا 
E اسپرت به فکر تولید انبوه این کیت است و قبلًا نیز تصاویر متنوعی از کیت های دیگر خود را منتشر کرده و بنابراین احتمال عرضه آن نیز وجود خواهد 
داشــت. ســپر جلوی جدید به همراه لاستیک های بزرگ و سیستم تعلیق گیراتر باعث می شوند اورست توانایی آفرود قابل توجهی داشته باشد. باید گفت 
شانا E اسپرت شاسی بلندها و وانت های زیادی را ارتقا داده هرچند به نظر می رسد تمرکز خاصی روی محصولات فورد داشته باشد چراکه قبلًا پروژه های 

تیونینگ F-۱۵۰ و رنجر را نیز معرفی کرده است.

فغانی دومین داور باسابقه در جام ملت ها شد

پیشنهاد

چهره روز

کتاب پراگ در تبعید

جیسون استاتهام
استاتهام در شهر شایربروک، در قسمت شمال 
شرقی شهرستان دربی شر کشور انگلستان، از 
»آیلین یاتس« و »بری استاتهام« متولد شد. 
پدرش فروشنده بازار سیاه و خواننده بود.]۸[

]۹[]۱۰[]۱۱[ جیســون از کودکــی با وینی 
جونــز، بازیگر و بازیکن ســابق فوتبال بزرگ 
شده است. جونز به او پیشــنهاد بازی در تیم 
فوتبال محلی »گرامر اسکول« را داد که او به 
مدت ۵ ســال در آن تیم بازی کرد. در ســن 
۱۱ ســالگی علاقه مند به رشته شیرجه شد و 
توانست به تیم ملی شــیرجه بریتانیا راه یابد 
و به مدت ۱۲ ســال در آن فعال باشــد.]۱۲[ 
در کل ۱۳ مســابقهٔ جهانی، شامل ۳ دوره از 
مســابقات المپیک و ۱۰ مســابقه جهانی دیگر را در کارنامهٔ ورزشی خود دارد. بهترین عملکرد 
وی، مقام دوازدهم مســابقات جهانی سال ۱۹۹۲ در رشته شیرجه بوده است. وی بعدها به شهر 
گریت یارموث در نورفک نقل مکان کرد و در کنار پدرش به فروشندگی بازار سیاه مشغول شد، 
اما آن را رها کرد.]۱۳[]۱۴[ بعد از مدتی، به عنوان مدل برند French Connection انتخاب شــد. 
اســتاتهام در کنار شغل مدلینگش، بار دیگر به فروشندگی بازار سیاه روی آورد و در خیابان ها، 
جواهرات بدلی و عطرهای تقلبی می فروخت فعالیت سینمایی استاتهام در سن ۳۱ سالگی و با 
فیلم »قفل، انبار و دو بشکه باروت« آغاز شد. گای ریچی کارگردان این فیلم به دنبال شخصی بود 
که تجربه دستفروشی داشته باشد تا نقش بیکن را در این فیلم بازی کند. ریچی برای این نقش 
استاتهام را انتخاب کرد که آن زمان به عنوان مدل برای شرکت های پوشاک سازی کار می کرد اما 
در نوجوانی همراه پدرش فروشــنده جواهرات بدلی و عطرهای تقلبی بود. اولین تجربه بازیگری 
استاتهام موفقیت آمیز بود و موجب شد تا ریچی دو سال بعد او را هم بازی برد پیت، بنیچیو دل 
تورو و دنیس فارینا در کمدیِ جنایی »قاپ زنی« کند که هشتاد میلیون دلار در گیشه سینماها 
فروش داشــت جیسون به مدت ۷ سال با کلی بروک در ارتباط بود تا اینکه در سال ۲۰۰۴ از او 
جدا شد.]۱۷[]۱۸[ وی از سال ۲۰۱۰ با رزی هانتینگتون وایتلی در ارتباط است و در تاریخ ۱۰ 
ژانویه ۲۰۱۶ اعلام نامزدی کرده اند.]۱۹[]۲۰[ اولین فرزند آن ها با نام جک اســکار استاتهام در 

تاریخ ۲۴ ژوئن ۲۰۱۷ متولد شد.

فرهنگ

به منظور تحلیل بروندادهای علمی فناورانه و استناد 
شده در ثبت اختراعات بین المللی با تمرکز بر ایران، 
گــزارش »ارزیابی اثرگــذاری اقتصــادی و فناورانه 
بروندادهای علمی ایران« تهیه و منتشر شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، این پروژه به 
منظور تحلیل بروندادهای علمی فناورانه و اســتناد 
شده در ثبت اختراعات بین المللی با تمرکز بر کشور 
ایران توســط هما ارشدی و قاسم آزادی احمدآبادی 
انجام شــده و هدف اصلی آن، تعیین موقعیت ایران 
و بررسی تأثیرگذاری دانشگاه ها، محققان و مجلات 
ایرانی در این زمینه است.شاخص های مورد استفاده، 
تعــداد مقالات اســتناد شــده در ثبــت اختراعات 
بین المللــی و تعــداد اســتنادات دریافتــی از ثبت 
اختراعات در بازه زمانی ۲۰۲۳-۲۰۱۳ است. داده ها 
در دســامبر ۲۰۲۳ استخراج شــده و ابزار گردآوری داده ها پایگاه SciVal و اسکوپوس بوده است.ارزیابی 
شناسایی وضعیت کشور ایران در مقایسه با سایر کشورها در انتشار مقالات فناورانه، شناسایی وضعیت 
دانشگاه های ایران در مقایسه با یکدیگر از لحاظ انتشار مقالات فناورانه، شناسایی افراد تأثیرگذار ایرانی 
در انتشــار مقالات فناورانه، شناسایی مجلات ایرانی منتشرکننده مقالات فناورانه، شناسایی حوزه های 
موضوعی مقالات فناورانه، شناســایی فراوانی تعداد اختراعات استنادکننده به دانشگاه های برتر ایرانی و 
شناسایی مؤسسات برتر حامی مقالات کاربردی کشور از اهداف جزئی این تحقیق علم سنجی بوده است.

براساس یافته های این بررسی، ایران با هشت هزار و ۶۰۹ مقاله کاربردی )طی سال های ۲۰۱۳ تا ۲۰۲۳( 
رتبه اول کشــورهای اسلامی را در انتشار مقالات فناورانه دارد و عربستان سعودی با هفت هزار و ۷۶۲ 
مقاله در جایگاه دوم قرار دارد اما ایران در شاخص نسبت کل استناد دریافتی از پتنت به کل بروندادهای 
علمی، رتبه پنجم را کســب کرده است.در بین دانشــگاه های ایران هم دانشگاه علوم پزشکی تهران با 
تعداد هزار و ۱۵۴ مقاله کاربردی، فعال ترین دانشگاه از میان ۲۰ دانشگاه ایرانی بوده استدر شاخص کل 
اســتنادات دریافتی از پتنت ها به بروندادهای علمی دانشگاه ها، دانشگاه علوم پزشکی تهران رتبه اول را 
کسب کرده و نزدیک به سه هزار استناد از پتنت ها دریافت کرده و در شاخص نسبت استنادات دریافتی 

از ثبت اختراعات به کل تولیدات علمی، انستیتو پاستور ایران رتبه اول را کسب کرده است.

معاونت علمی منتشر کرد؛

پیشتازی ایران در انتشار مقالات فناورانه در جهان 
اسلام

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ماجرای رمان از پدر و مادری شــروع می شود که کودکان یتیم 
را بــه فرزندی قبول می کنند و پس از آن، داســتان از زبان آن 
فرزندان روایت می شــود. راوی اصلی داســتان »من« است که 
می خواهد ادای راوی را دربیــاورد. او از همان فصل اول در کار 
همــه دخالت می کند. انگار دنبال چیزی ســت؛ دنبال واقعیتی 
که کم کم برایش تبدیل به ترس از واقعیت می شــود. پراگ در 
تبعید فصل های کوتاه و راویان متعددی دارد، اما طوری کنار هم 
چیده شده اند که انگار همه شان یکی هستند. آنها با نویسندگان 
بزرگ حرف می زنند، نســبت های عجیب وغریبی باهم دارند و 
حتی گاهی جایشــان باهم عوض می شود. موقعیت مناسب از 
نظر هرکدام از شــخصیت های داستان تعریف متفاوتی دارد، اما 
همه دنبال این موقعیت مناسب هستند. در زندگی هم دخالت 
می کنند، شــاید هم به دنبال دیگران راه افتاده اند تا خودشان را 
پیدا کنند؛ خودِ گمشده شــان را. آنها کارهای عجیبی می کنند، 
مثلًا اســحاق دو ســاعت قبل از آزادی از زندان فرار می کند. دایی فیلم باز اســت و در خیالش خودش را دیوید لینچ 
می داند. حتی آندره در یک سکانس از فیلم لینچ بازی می کند! هادی خورشاهیان در رمان پست مدرن پراگ در تبعید 
از یک فضایی کاملًا غیرواقعی استفاده کرده است؛ روایتی پسامدرن که بین خیال و واقعیتش هیچ مرزی وجود ندارد. 
شخصیت های داستان خودشان را جای افراد سرشناس نظیر هومر و پدرژپتو می گذارند، در فیلم های مطرح دنیا بازی 
می کنند، موقع فهمیدن واقعیت، گیرِ یک واقعیت دیگر می افتند و گاهی خواننده را به این فکر فرومی برند که اصلًا این 
افراد وجود خارجی دارند یا خیر. پراگ در تبعید زمان و  مکان ندارد، شخصیت هایش واقعی نیستند، کارهایشان، حتی 
خواب هایشــان واقعی نیست. اما روایت ها منظم و پشت سر هم به  تصویر کشیده شده است و خواننده را در خود غرق 
می کند؛ در یک دنیای تخیلی با آدم های تخیلی! این کتاب جملات کوتاه و قابل تأملی دارد، و دلیلش فکرِ بیش از اندازه 
ســیال راویان داستان اســت که هرکجا دلشان بخواهد می رود و به توصیفات زیبایی ختم می شود. شاید هم یک نفر 
دیگر اســت که دارد جای همهٔ آنها فکر می کند! در کنار همهٔ اینها، پراگ در تبعید از دوست داشــتن هم گفته است، 
البته معلوم نیســت که چیست و کجاســت، اما وجود دارد و هادی خورشاهیان در صفحهٔ ۲۲ آن را این طور توصیف 
می کند:دوست داشــتن مهم ترین کاری است که کلًا بشر انجام داده است. همهٔ کارهای مهمی که در تاریخ بشر انجام 
شده است، به خاطر دوست داشتن بوده است. حتی می توان به جرئت مدعی شد بشر برای دوست داشتن جنگیده است. 

همهٔ جنگ های تاریخ یک جایی به یک دوست داشتنی گره خورده اند

علیرضا فغانی با انجام دومین قضاوتش در جام ملت های آسیای ۲۰۲۳، در رده دوم مشترک بیش ترین قضاوت در تاریخ جام ملت ها قرار گرفت.به گزارش 
ایسنا، در ششمین دیدار دور یک هشتم نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳، دو تیم فوتبال کره جنوبی و عربستان سه شنبه شب به مصاف هم رفتند که 
در پایان شــاگردان یورگن کلینزمن موفق شــدند با برتری در ضربه های پنالتی جواز صعود به دور بعدی را کسب کنند. کره جنوبی در دور یک چهارم 
نهایی حریف تیم ملی استرالیا شد.قضاوت این دیدار بر عهده ایلگیز تانتاشف ازبک بود و بر این اساس او اولین داوری شد که در ۳ بازی جام ملت های 
آسیا قضاوت می کند.علیرضا فغانی که تاکنون قضاوت دو بازی را در جام ملت ها بر عهده داشته است توانست رکورد قضاوتش در این رقابت ها را به 
۹ بازی برساند و در رده دوم مشترک بیشترین قضاوت در تاریخ جام ملت ها قرار گیرد.علیرضا فغانی که در ایران متولد شده و بعداً تابعیت استرالیا را 
دریافت کرده و محمد عبدالله حسن از امارات هر کدام دو بازی را در این رقابت ها سوت زدند. هر دو تاکنون در مجموع ۹ بازی در جام ملت های آسیا 

قضاوت کرده اند.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

پنجشنبه 21 تیر 1403  5 محرم 1445  11 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5443

سه شنبه 1 آبان 1403    18 ربیع الثانی 1446  22  اکتبر 2024

    سال بیستم    شماره  5521

آنفیلد یار دوازدهم لیورپول مقابل چلسی
آنفیلد  جو  مورد  در  قبلا  ما  داشتند.  نتیجه  این  در  زیادی  تاثیر  آنفیلد  در  هواداران  نظرم  به  شد.  ظاهر  خوب  چلسی  گفت:   کاراگر  جیمی 
بود لیورپول  به سود  ورزشگاه خیلی  که جو  بود  بازی هایی  از همان  یکی  این  نظرم  به  و  کردیم  لیورپول صحبت  بازی های  روی  تاثیرش  و 

آبی های  برابر  و  رفت  چلسی  دیدار  به  خانه  در  یکشنبه شب  لیورپول  انگلیس  برتر  لیگ  هشتم  هفته  دیدارهای  ادامه  در  ایسنا،  گزارش  به 
با شایستگی  نیمه دوم  اوایل  اما چلسی در  افتاد  پنالتی محمد صلاح پیش  با ضربه  اول  نیمه  لیورپول در  برتری رسید.  به  بر یک  لندن دو 
دیگر  بار  آبی ها  گل   از  بعد  دقیقه  سه  تنها  جونز  کرتیس  حال،  این  با  کشاند.  تساوی  به  را  بازی  جکسون  نیکلاس  رسید.  تساوی  گل  به 
لیورپول را پیش انداخت. گری نویل در واکنش به اتفاقات این دیدار گفت: هر دو مربی در این فصل وارد لیگ برتر شده اند اما آرنه اسلوت 
است  این  حقیقت  و  کرده  عمل  خوب  امروز  تیمشان  معتقدند  چلسی  هواداران  است.  شده  ظاهر  چلسی  از  بهتر  و  کرده  آماده تر  را  تیمش 
فکر  دارند.  خوبی  آینده  نظرم  به  خوردند  شکست  اینکه  با  و  گرفتم  قرار  چلسی  خوب  بازی  تاثیر  تحت  من  می کنند.  فکر  درست  آنها  که 
پیروز شد با شایستگی  و  بهتر عمل کرد  لیورپول  بازی،  نظر تجربه و مدیریت  از  باشد که  با من موافق  انزو مارسکا )سرمربی چلسی(  کنم 

ورزشی
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